
Datum 18 december 2019

Onderwerp Deelbesluit 2 op uw Wob-verzoek d.d. 31 mei 2019

Behandeld door

Ons kenmerk Z19-4531 / D19-34102

Uw kenmerk -

Bijlagen 35

Geachte ,

Op 31 mei 2019 heeft u een verzoek op grond van de Wet openbaarheid van bestuur (Wob) ingediend waarin
u vraagt om diverse informatie ten aanzien van de Oostvaarderspiassen, het Oostvaardersveld en HoÇterwold
(Stille Kern). Op 21 oktober 2019 heeft Staatsbosbeheer deelbesluit 1 op dit Wob-verzoek genomen. In deze
brief treft u deelbesluit 2, ten aanzien van de punten veertien tot en met zestien van uw Wob-verzoek aan.
Beantwoording van punt dertien van uw verzoek, volgt in deelbesluit 3 op uw Wob-verzoek.

Per brief d.d. 21 augustus 2019 heb ik de beslissing op uw Wob-verzoek op basis van het bepaalde in art 4:8
Algemene wet bestuursrecht (Awb) opgeschort om zienswijzen op de openbaarmaking van een aantal
documenten te vragen aan veertien belanghebbenden. Negen van deze derde belanghebbenden hebben
geen zienswijze ingediend, of hebben aangegeven akkoord te zijn met openbaarmaking van de documenten
in de door Staatsbosbeheer verstrekte vorm. Eén belanghebbende is ook akkoord met openbaarmaking van
de namen van de medewerkers. Een andere belanghebbende is akkoord met openbaarmaking, maar heeft
nog twee aanvullende e-mails toegezonden die onder het verzoek vallen. Deze e-mails zijn meegenomen bij
de behandeling van het verzoek. De overige drie belanghebbenden hebben een zienswijze op de
openbaarmaking ingediend. Zij zijn niet akkoord met openbaarmaking van de documenten (in de door
Staatsbosbeheer verstrekte vorm).

1. Uw Wob-verzoek

Het tijdstip van indiening van uw verzoek is bepalend voor de reikwijdte van uw verzoek. Een Wob-verzoek
kan nooit betrekking hebben op na dat verzoek vervaardigde documenten.’ Dit betekent dat documenten
vervaardigd na 31 mei 2019, niet zijn meegenomen bij de behandeling van uw Wob-verzoek.

Nu u deelbesluit 1 op uw Wob-verzoek, ten aanzien van de punten één tot en met twaalf op 21 oktober 2019

heeft ontvangen, resteren nog de volgende punten van uw Wob-verzoek, met betrekking tot de
Oostvaardersplassen, het Oostvaardersveld en Hosterwold (Stille Kern):

‘ ECLI:NL:RVS:2015:623
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13. alle jachtaktes, bewijs van opleiding (Elspeet-Vierhouten), bewijs van vergunning jachtaktes van de
betrokken faunabeheerders bij het afschot van edelherten in het kader van de reset (dit punt zal beantwoord
worden in deelbesluit 3);

14. ten aanzien van de Oostvaarderspiassen en het Oostvaardersveld, alle communicatie, facturen en
vergoedingen van de leden van de Veterinaire Commissie Oostvaardersplassen;
15. alle communicatie, verslagen en facturen met betrekking tot het begeleiden van pers en media in het
Oostvaardersplassengebied door de heer Vera en de Stichting Natuurlijke processen in 2017;

16. alle documenten, facturen, subsidies en vergoedingen ton aanzien van gemaakte afspraken tussen (social)
mediakanalen zoals NOS media, Omroep Flevoland, de Stentor en Staatsbosbeheer.

2. Resultaten onderzoek
Ik heb uitgebreid onderzoek uitgevoerd of Staatsbosbeheer beschikt over documenten waarop uw
informatieverzoek onder de punten veertien tot en met zestien betrekking heeft. Ik heb hiervoor het
(digitaal) archief, de systemen en de betrokken collega’s geraadpleegd.

Ten aanzien van punt veertien, heb ik een verslag van de Veterinaire Commissie over BCS aangetroffen, dat
reeds openbaar is gemaakt bij het Wob-besluit d.d. 11 april 2019 (veterinaire rapporten, afschotlijsten en
foto’s grote grazers). Daarnaast heb ik een verslag van het overleg van 12 december 2018, een agenda van
het overleg van 23 oktober 2018 en een factuur van de Veterinaire Commissie aangetroffen, die nog niet
eerder openbaar zijn gemaakt. Van de vergadering van 23 oktober 2018 is geen verslag opgesteld. Bij deze
vergadering hoort een rapport van een bezoek aan de Oostvaardersplassen van een dierenarts. Dit rapport is
reeds openbaar en kunt u raadplegen via
https://www.deboerenveearts.nl/wpcontent/uploads/2018/10/20181009-OVP-met-aanvulLing.pdf.

Met betrekking tot punt vijftien van uw verzoek, heb ik geen documenten aangetroffen.

Ten aanzien van punt zestien, heb ik diverse e-mai[conversaties aangetroffen tussen Staatsbosbeheer en
binnen- en buitenlandse mediakanalen. Ik heb geen facturen, subsidies of vergoedingen ten aanzien van dit
punt aangetroffen.

De Wob is niet van toepassing op reeds openbare documenten. U kunt de documenten die bij eerdere Wob
besluiten openbaar zijn gemaakt raadplegen via www.staatsbosbeheer.nl/woboostvaardersp[assen.

3. Overwegingen

3.1 eerbiediging van de persoonlijke levenssfeer
De documenten die betrekking hebben op uw verzoek, bevatten persoonsgegevens. Verstrekking van
persoonsgegevens blijft op grond van artikel 10, lid 2 aanhef en sub e Wob achterwege wanneer het belang
daarvan niet opweegt tegen het belang van de eerbiediging van de persoonlijke Levenssfeer. Van
openbaarmaking van persoonsgegevens zoals namen, handtekeningen, telefoonnummers en e-mailadressen
wordt in lijn met vaste rechtspraak in beginsel afgezien.2 Namen van personen die uit hoofde van hun functie

2 ECLI:NL:RVS:2o18:321
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in openbaarheid treden, worden wel openbaar gemaakt.

3.2 voorkomen van onevenredige benadeling
Een deel van de aangetroffen documenten bevat financiële gegevens van rechtspersonen. Omdat
openbaarmaking van deze specifieke tarieven het betrokken bedrijf kan schaden in zijn concurrentiepositie,
waardoor het bedrijf onevenredig benadeeld kan worden ten opzichte van zijn concurrenten, weegt het
belang van het bedrijf zwaarder dan het belang van openbaarmaking van deze tarieven. Deze gegevens
worden daarom niet openbaar gemaakt op grond van artikel 10, lid 2 aanhef en sub g Wob. Totaalbedragen
die niet herleidbaar zijn naar specifieke tarieven die bedrijven hanteren, worden wel openbaar gemaakt.

3.3 zienswijzen derde belanghebbenden
Ik heb drie zienswijzen van derde belanghebbenden ontvangen. Deze zal ik hieronder uiteenzetten en
bespreken.

Op 19 september 2019 heb ik een zienswijze van El Pajs ontvangen op mijn voornemen om één e-mail
openbaar te maken. El Pais geeft aan geen bezwaar te hebben tegen openbaarmaking van het inhoudelijke
gedeelte van de e-mail, maar bezwaar te hebben tegen openbaarmaking van de naam van de krant en de
provider die genoemd staat in het e-mailadres. El Pais geeft aan dat via deze gegevens afgeleid kan worden
om welke privé persoon het gaat. Ik vat dit op als een beroep op artikel 10 aanhef en lid 2 sub e Wob.
Aangezien via deze gegevens alleen herleidbaar is om welke krant het gaat en welke provider wordt
gebruikt, zijn dit geen tot personen herleidbare gegevens en slaagt een beroep op artikel 10 aanhef en lid 2
sub e Wob om die reden dan ook niet.

Op 8 oktober 2019 heb ik een zienswijze ontvangen van Omroep Flevoland op mijn voornemen om negen e
mails met eventuele bijlagen openbaar te maken. Op 9 oktober 2019 is door de NOS een zienswijze ingediend
op de voorgenomen openbaarmaking van negen e-mails met eventuele bijlagen. De ingediende zienswijzen
zijn deels gelijkluidend. Daar waar dit zo is, worden ze in één overweging besproken. Daar waar er sprake is
van afwijkende zienswijzen, worden deze separaat - per indiener - besproken.

De NOS en Omroep Flevoland stellen beide in hun zienswijzen dat deze documenten niet openbaar gemaakt
mogen worden gelet op het zware gewicht dat toekomt aan het journalistieke belang van de omroep bij - en
samenhangend met - de bescherming van het brongeheim. Openbaarmaking van de inhoud van de
documenten leidt tot onevenredige benadeling van de NOS, respectievelijk Omroep Flevoland, omdat
(toekomstige) bronnen terughoudender kunnen worden met het verstrekken van informatie aan NOS,
respectievelijk Omroep Flevoland en bij hen werkzame journalisten, gelet op de vrees van openbaarmaking
van naar hen te herleiden informatie. De beide omroepen beroepen zich hierbij op artikel 10 aanhef en lid 1
sub c van de Wob (bedrijfs- en fabricagegegevens), artikel 10 aanhef en lid 2 sub e (persoonsgegevens) en g
(onevenredige benadeling) van de Wob. Ik zal de bezwaren hieronder stuk voor stuk bespreken.

In artikel 10 aanhef en lid 1 sub c Wob staat dat het verstrekken van informatie achterwege blijft voor zover
dit bedrijfs- en fabricagegegevens betreft, die door natuurlijke personen of rechtspersonen vertrouwelijk aan
de overheid zijn meegedeeld. NOS en Omroep Flevoland geven aan dat de wijze waarop zij nieuws maken
hieronder vallen. De omroepen betogen dat er volgens vaste jurisprudentie sprake is van bedrijfs- en
fabricagegegevens als uit de gegevens wetenswaardigheden kunnen worden afgelezen of afgeleid met
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betrekking tot de technische bedrijfsvoering, het productieproces, de afzet van producten of de kring van
afnemers en leveranciers. De omroepen voeren aan dat de e-mai(wisseling met Staatsbosbeheer inzicht geeft
aan hun concurrenten over de wijze waarop zij te werk gaan, de documenten geven inzicht in welke bronnen
in het kader van het journalistieke onderzoek worden benaderd, welke vragen in het kader van het
journalistieke onderzoek gesteld worden en aan wie. Verder kan inzicht worden verkregen in de frequentie
van het contact, alsmede het verloop van het onderzoek.

De Afdeling bestuursrechtsspraak van de Raad van State geeft in de vaste jurisprudentie over deze
uitzonderingsgrond aan, dat artikel 10, eerste Lid, aanhef en onder c, van de Wob naar zijn aard restrictief
dient te worden uitgelegd en dat er slechts sprake is van bedrijfs- en fabricagegegevens, als uit de gegevens
wetenswaardigheden kunnen worden gelezen of afgeleid met betrekking tot de technische bedrijfsvoering,
het productieproces, of de afzet van producten of de kring van afnemers en leveranciers. De vraag is of de
documenten die ik openbaar wil maken hieronder vallen.

Het gaat bij de NOS om e-mails waarin informatie wordt gevraagd over diverse onderwerpen die bij de
Oostvaardersplassen spelen, om e-mails waarin door Staatsbosbeheer informatie wordt verstrekt, e-mails
waarin afspraken worden gemaakt op welke wijze opnames gemaakt en gedeeld kunnen worden en een
uitnodiging voor een persexcursie. Het bijgevoegde conceptnieuwsbericht is een bericht van de hand van
Staatsbosbeheer. Bij Omroep Flevoland betreft het e-mails waarin door Omroep Flevoland informatie aan
Staatsbosbeheer wordt gevraagd en waar Staatsbosbeheer op reageert en een uitnodiging voor een
persexcursie.

Uit de documenten kan worden opgemaakt dat om tot nieuws te komen een nieuwsorganisatie vragen stelt
en daar antwoord op krijgt of dat vanuit Staatsbosbeheer de pers geïnformeerd wordt of voor een bezoek
wordt uitgenodigd. Dat nieuws op deze manier tot stand komt is algemeen bekend en in mijn ogen niet van
een zodanig aard, dat het hier wetenswaardigheden zou betreffen die zien op de technische bedrijfsvoering,
het productieproces, of de afzet van producten of de kring van afnemers en leveranciers. Van bedrijfs- of
fabricagegegevens is met andere woorden geen sprake. De omroepen voeren ook aan, dat de bronnen die zij
benaderen onder hun bedrijfs- of fabricageproces vallen, In de onderhavige stukken gaat het echter om
contact met de woordvoerder en een boswachter publiek van Staatsbosbeheer. Dat de woordvoerder van een
organisatie door de pers wordt benaderd is een regulier proces. De contactgegevens van deze functionaris
staan daarom ook vermeld op de website van Staatbosbeheer, op de pagina “Informatie voor de pers”. Ook
de boswachter publiek die werkzaam is in de Oostvaardersplassen is een functionaris van Staatsbosbeheer
die vanuit zijn functie veelvuldig in de media het woord voert over de Oostvaardersplassen. Ook deze bron is
niet onderscheidend en onvoldoende om te kunnen spreken van een wetenswaardigheid die ziet op de
technische bedrijfsvoering, het productieproces, of de afzet van producten of de kring van afnemers en
leveranciers. Daar komt nog bij dat het in de betreffende documenten gaat over informatie die inmiddels
gepubliceerd is en niet om nog lopend onderzoek. Het risico van zogenoemde “freeriders” c.q. informatie die
prematuur op straat komt te liggen, acht ik niet aanwezig.

Dit alles overziend, kom ik tot de conclusie dat ten aanzien van onderhavige documenten door de omroepen
geen beroep kan worden gedaan op artikel 10 onder aanhef en lid 1 sub c van de Wob.
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Als tweede grond om openbaarmaking te weigeren voeren de beide omroepen art 10 onder aanhef en lid 2
sub g van de Wob aan. De omroepen geven aan dat zij voor hun functioneren mede afhankelijk zijn van hun
bronnen en uiten hun zorgen dat door het openbaar maken van deze stukken bronnen in de toekomst
terughoudend zullen zijn, hetgeen slecht is voor de rechtsstaat. Er wordt gewezen op artikel 10 Europees
Verdrag van de Rechten van de Mens (EVRM). Bij bronbescherming in het kader van het EVRM heeft het
Europese Hof voor de Mensenrechten herhaalde maten benadrukt dat het te beperkt uitleggen van de
bronbescherming een afschrikwekkende werking heeft op het delen van informatie door bronnen die
anoniem willen blijven en aldus een gevaar vormt voor de vrije nieuwsgaring. In dit geval betreft het
bronnen die niet anoniem willen blijven. Sterker nog, het betreft hier bronnen die in het kader van hun
functie bij Staatsbosbeheer juist geacht worden naar buiten te treden. De onderhavige documenten zijn ook
in het kader van de uitoefening van die betreffende functies tot stand gekomen. Ik zie dan ook niet waarom
het recht op bronbescherming in dit geval zwaarder zou moeten wegen, dan het recht op openbaarheid, dat
ook een recht is dat van wezenlijk belang is in onze rechtsstaat. Als er sprake zou zijn van anonieme bronnen,
zou die afweging anders kunnen uitvallen, maar dat is in het onderhavige Wob-verzoek niet aan de orde.

Ten slotte geven de NOS en Omroep Flevoland aan dat, mocht ik de documenten niet zien als bedrijfs- en
fabricagegegevens, zij zich dan beroepen op onevenredige bevoordeling van hun concurrenten. De
omroepen geven aan dat openbaarmaking concurrenten kennis van en in zicht geven in, de werkwijze en het
onderzoek van hen. Dat is in dit geval ongewenst, omdat het journalistieke onderzoek nog loopt. Dit
argument is feitelijk en dus ook juridisch onjuist. Het gaat, zoals ook uit de e-mails blijkt, slechts om een
kortstondige uitwisseling van informatie tussen de betrokken functionarissen van Staatsbosbeheer en
medewerkers van de betreffende omroepen, hetgeen vervolgens heeft geresulteerd in een gepubliceerd
nieuwsitem. Het klopt niet dat de e-mails nog lopend journalistiek onderzoek betreffen. Alle onderwerpen
die in de betreffende e-mails worden behandeld, hebben tot publicatie geleid. Ik kan de omroepen dan ook
niet volgen in hun betoog. Evenmin valt in te zien hoe concurrenten onevenredig bevoordeeld zouden
worden door openbaarmaking van deze documenten. Het stellen van vragen aan de voorlichter van
Staatsbosbeheer en de boswachter publiek zijn vaststaande journalistieke werkzaamheden en niet dusdanig
uniek, dat kennis hiervan concurrenten onevenredig zou bevoordelen.

Gelet op het voorgaande kom ik tot de conclusie dat, noch op basis van bronbescherming, noch op basis van
onevenredige bevoordeling, een dusdanig beroep kan worden gedaan op artikel 10 aanhef lid 1 sub c en lid 2
sub e en g van de Wob, dat openbaarmaking van deze documenten (deels) achterwege moet blijven.

Ik kan de drie ingediende zienswijzen dan ook niet volgen en zal de documenten waarvan door de indieners
de openbaarmaking wordt betwist openbaar maken.

4. BesLuit

De door u gevraagde zaken vallen onder de reikwijdte van de Wob. Ik heb besloten om (deels) aan uw
verzoek tegemoet te komen en de documenten met de nummers één tot en met vijfendertig direct openbaar
te maken. De tot personen herteidbare gegevens en financiële gegevens van rechtspersonen die kunnen
leiden tot onevenredige benadeling, maak ik niet openbaar. Voor de overwegingen verwijs ik u naar 3.1 en
3.2. De documenten met de nummers zesendertig tot en met vierenvijftig maak ik uitgesteld openbaar, zie
onderdeel 3.3 en onderdeel 5 van dit besluit.
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In de bijlage bij dit besluit treft u 35 documenten, inclusief een overzicht, aan. Voor de overzichtelijkheid heb
ik de bijlagen genummerd, de nummers op de bijtagen corresponderen met de nummers op het overzicht
van de bijlagen.

Omdat deze informatie voor meer mensen interessant kan zijn, wordt dit besluit geanonimiseerd op de
website van Staatsbosbeheer geplaatst onder www.staatsbosbeheer.nl/woboostvaardersplassen.

5. Uitgestetde openbaarmaking
Aangezien naar verwachting drie belanghebbenden bezwaar hebben tegen de openbaarmaking van de
informatie (zie 3.3 van de overwegingen), vindt de feitelijke openbaarmaking van de documenten met
nummer zesendertig tot en met vierenvijftig niet eerder plaats, dan twee weken na dagtekening van deze
beschikking, conform artikel 6, vijfde lid, van de Wob. Op deze wijze wordt aan deze belanghebbenden de
mogelijkheid geboden om te proberen de openbaarmaking tegen te houden. Dit kan door het indienen van
een bezwaarschrift bij Staatsbosbeheer en door daarnaast bij de rechtbank te verzoeken om, bij wijze van
voorlopige voorziening, het onderhavige besluit tot openbaarmaking te schorsen. Indien binnen twee weken
na dagtekening van dit besluit een bezwaarschrift is ingediend en een verzoek om voorlopige voorziening is
gedaan, wordt de uitspraak van de voorzieningenrechter afgewacht, voordat tot daadwerkelijke
openbaarmaking wordt overgegaan.

6. Rechtsmiddelen

Indien u het met dit besluit niet eens bent, kunt u binnen zes weken na verzending van dit besluit schriftelijk
bezwaar maken. Ook een andere belanghebbende kan tegen dit besluit bezwaar maken. Het bezwaarschrift
kan worden gezonden aan de Directeur Staatsbosbeheer, Postbus 2, 3800 AA Amersfoort. U wordt verzocht
een afschrift van dit besluit bij het bezwaarschrift te voegen.

Een bezwaarschrift moet zijn ondertekend en bevat tenminste:
• Naam en adres van indiener;
• Dagtekening;

• Omschrijving van het besluit waartegen het bezwaar is gericht;
• De gronden waarop het bezwaar rust.

Het niet voldoen aan deze eisen kan leiden tot niet-ontvankelijkheid van het bezwaarschrift.

Als u nog vragen hebt dan kunt u contact opnemen met via 0 of
@staatsbosbeheer.nl.

Met vriendelijke groet,
de directeur, namens deze,

ir. C. Lever MPA

divisiedirecteur Grond & Gebouwen
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Overzicht van de bijlagen, openbaar te maken documenten

Datum Document (deels) openbaar gemaakt

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8.

9.

10.

11.

12.

13.

14.

15.

i6.

17.

i8.

19.

20.

21.

22.

23.

24.

25.

26.

27.

28.

29.

30.

31.

32.

33.

34.

35.

36.

37.

38.

39,

40.

41.

42.

43.

44.

Verslag overleg Veterinaire Commissie

Agenda Veterinaire Commissie

Factuur GD (Veterinaire Commissie)

E-mailconversatie AD

E-mailconversatie AD

E-mailconversatie Bionieuws

E-mai(conversatie Bionieuws

E-mailconversatie LC

E-mailconversatie NRC

E-mai[conversatie NRC

E-mailconversatie NRC

E-mailconversatie NRC

E-mailconversatie NRC

E-mailconversatie NRC

E-mailconversatie NRC/RU

E-mai[conversatie RTL

E-mailconversatie RTL

E-mailconversatie RTL

E-mai[conversatie Telegraaf

E-mai[conversatie Telegraaf

E-mailconversatie Texelse Courant

E-mailconversatie AOL

E-mailconversatie AOL

E-mailconversatie AOL

E-mailconversatie AOL

E-mailconversatie AOL

E-mailconversatie AOL

E-mai[conversatie AOL

E-mailconversatie AOL

E-mailconversatie AOL

E-mai(conversatie Terradagente

E-mailconversatie de Stentor

E-mailconversatie de Stentor

E-mailconversatie Volkskrant

E-mailconversatie Volkskrant

E-mailconversatie El Pais

E-maitconversatie Omroep Flevoland

E-mailconversatie Omroep Flevoland

E-mailconversatie Omroep Flevoland

E-mailconversatie Omroep Flevoland

E-mailconversatie Omroep Flevoland

E-mailconversatie Omroep Flevoland

E-mailconversatie Omroep Flevoland

E-mailconversatie Omroep Flevoland

12 december 2017

23 oktober 2018

31 december 2018

3 december 2018

3 september 2012

ii november 2014

3 september 2012

10 mei 2019

6 februari 2018

9 december 2018

20 december 2016

20 april 2018

3 september 2012

21juni 2010

2 april 2019

15 maart 2019

3 september 2012

22 januari 2019

18 oktober 2018

21juni 2010

14januari 2019

12 maart 2019

25januari 2019

22 oktober 2018

10juli 2018

13 december 2018

8 december 2018

25juli 2018

13 september 2018

30 augustus 2018

12 maart 2019

28 maart 2018

23 februari 2018

12 december 2018

21juni 2010

24 mei 2018

13januari 2016

22 februari 2019

8januari 2016

5 december 2018

31 december 2018

28 december 2016

27 augustus 2018

13januari 2017

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

ja

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

Document



45. E-mai[conversatie Omroep Flevoland

46. E-mailconversatie NOS

47. E-mailconversatie NOS

48. E-mai[conversatie NOS

49. E-mailconversatie NOS

50. E-mailconversatie NOS

51. E-mailconversatie NOS

52. E-mai[conversatie NOS

53. E-mai[conversatie NOS

54. E-maitconversatie NOS

3 september 2012

19 september 2018

9 februari 2017

24 mei 2006

5 december 2018

8 december 2018

9 december 2018

12 maart 2015

21 maart 2018

3 september 2012

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar

uitgesteld openbaar
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Verslag overleg veterinaire commissie 
Lelystad, 12 december 2017 

Aanwezig: 

Mededelingen 

Susan vertelt over de ontwikkelingen Oostvaardersplassen. Actuele ontwikkelingen: 
Ontwikkeling Nationaal Park Nieuw Land 
Nieuw beleidskader Oostvaardersplassen. Nu is de commissie van Geel actief die moet komen tot 
nieuw beleidskader. Vele partijen worden geinterviewd, ook Staatsbosbeheer heeft inbreng 
kunnen geven. 

Uitslagen secties toelichting door . 

Opvallend bij het rund is de sterfteoorzaak levercirrose hoogstwaarschijnlijk veroorzaakt door 
Jacobskruiskruid.  meldt dat er het afgelopen jaar diverse dieren zijn uitvallen door 
lever problemen in verschillende terreinen landelijk (in OVP dus 1).  
We gaan de ontwikkeling van Jacobskruiskruid in de OVP volgen en houden de uitslagen van de 
secties goed in de gaten.  

Aantal IBR positieve edelherten gezien: IBR is een herpes virus. De vraag is of dit hetzelfde 
herpestype als IBR bij de runderen? Dit is interessant om te weten. Mocht er een hert ter ter sectie 
wordt aangeboden, wordt het bloed (indien beschikbaar) onderzocht op IBR en wordt 
zenuwweefsel ingevroren; mocht het hert IBR positief testen, neemt de GD contact op met  

 om te proberen het IBR virus te typeren. Belangrijk is dus dat er bij inzending van het 
hert een bloedje wordt meegezonden. 

Leverbot blijft erin zitten, maar er worden zeer weinig (besmette) slakjes gevonden. 
Bij paarden ook herpes virus 4 gevonden. 
Blue tongue: 1 positieve uitslag is te verklaren door leeftijd dier (oude besmetting). 

Afspraken sectie en bloedmonsters: 

 Heckrund: 5 dieren voor sectie waarvan 2 kalf en 3 oudere dieren. Daarnaast 10 bloed
vooral oudere dieren en nkele jongere dieren 

 Konik: 5 paarden sectie inclusief bloedbuisje. 10 x bloed hoeft NIET meer.

 Hert: 5 keer sectie liefst oude dieren. Daarnaast 10 keer bloed. Buisje rood dopje.

 maakt nieuwe formulier voor het sectie protocol paard. 
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Agenda veterinaire commissie Oostvaardersplassen 

23 oktober 2018 

Agenda 

1. Update en stand van zaken nieuw beleid (bijlage rapport van Geel):

Op 11 juli is het advies van van Geel vastgesteld als nieuw beleidskader voor de OVP. 

Inmiddels wordt gewerkt aan de voorbereiding en uitvoering van de korte termijn 

maatregelen: 

i. N2000 maatregelen snel uitvoeren zijnde reset moeras en vernatting grazige

deel

ii. Realisatie 300 ha beschuttingsgebied in het kerngebied (grazige deel) van de

OVP

iii. Breng de populatie grazers terug naar 1100 dieren:

1. 450 paarden – door vangen en uitplaatsen

2. 490 herten – door afschot

3. Ca 160 heckrunderen – ingrijpen niet nodig

2. Uitslagen sectierapporten

a. Bijzonderheden?

b. Jakobskruiskruid – 2 aanwijzingen

3. Mail  van het Dutch Wildlife Health Centre (bijlage) 

a. Zorg over verspreiden ziekteverwekkers bij transport Koniks. Graag advies.

4. Nieuw beleid – nieuw managementplan

a. Binnenkort zullen we starten met het opstellen van een nieuw managementplan. Dat

vraagt ook om een update van de werkwijze zoals we die nu hanteren voor secties en

onderzoek. Wat is daarbij jullie advies? Zowel inhoudelijk als organisatorisch.

5. Rapport dierenarts : (bijlage) 

a. In rood doet hij een heel aantal aanbevelingen. Het is duidelijk dat hij vanuit

agrarisch perspectief naar de dieren en het gebied kijkt. Toch graag jullie visie op de

zaken die hij agendeert.
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Samen werken aan diergezondheid

Factuur
Pagina 1 van 1

Betalingskenmerken
Relatienummer : 4781547
Factuurnummer : 91402836
Factuurdatum : 31-12-2018
Vervaldatum : 14-1-2019

Specificatie

Omschrijving Aant. Tarief Korting Bedrag btw*
Secties en follow-up onderzoek in 2018
Heckrunderen aantal 

1 € 21%

Overige werkzaamheden bijeenkomsten
Bezoek veterinair 2018 aantal 

1 € 21%

Reiskosten bijeenkomsten 1 € 21%

Totaal exclusief btw: € 4.021,62

btw*
21%   over € 4.021,62 € 844,54

Totaal factuurbedrag inclusief btw - te betalen bedrag: € 4.866,16

IBAN GD
BIC GD
Bij betaling vermelden

:   
:   
:   4781547   91402836

Wij verzoeken u vriendelijk het factuurbedrag van € 4.866,16 binnen 14 dagen naar bovengenoemde bankrekening over te
maken onder vermelding van relatienummer en factuurnummer: 4781547   91402836

Voor vragen over deze factuur kunt u contact met ons opnemen via de telefoon: 0900-1770 of via email:
info@gddiergezondheid.nl

Staatsbosbeheer
Postbus 2
3800 AA  Amersfoort

10.2.g Wob

10.2.g Wob
10.2.g Wob

10.2.g Wob

10.2.g Wob

10.2.g Wob

10.2.g Wob

10.2.g Wob

10.2.g Wob

10.2.e Wob
10.2.e Wob

3

KandemirN
Getypte tekst
BEC 565



Van: @ad.nl>
Verzonden: maandag 3 december 2018 17:06
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: Aangepaste tekst

Beste en Joke,

Bij deze de aangepaste tekst: wijzigingen waren duidelijk en ik heb het leeuwendeel overgenomen (alleen

sommige tekstuele dingen niet - ‘natuurlijke processen’ bijv. erg formeel - en sommige ingrepen in tekst

niet: wel uiteraard als het feitelijk onjuist is).

Ik stuurde tekst nu naar de eindredactie door:, maar als er nog iets kleins is kan je het naar me doorsturen

vé6r morgen 15.00.

Veel dank, groet!

Zij: ,,lk ben helemaal klaar met Staatsbosbeheer en klaar met de boswachters. Hoe kunnen die zichzelf

dierenliefhebbers noemen? Ze rijden elke dag met hun terreinwagens door het gebied, zien de dieren

creperen, en laten ze gewoon links liggen. En als ze ingrijpen, gaat het nog mis. Ik heb meerdere dode

herten gezien met verschillende kogelgaten in hun lijf. Zelfs een dier goed afschieten kunnen boswachters

niet meer.”

Hij: ,,Toen de demonstranten hier afgelopen winter met hooibalen aankwamen, stapte ik op ze af, wilde ik

met ze in gesprek, maar één begon zo hard te schreeuwen —‘jullie moeten bijvoeren, jullie moeten

bijvoeren’- dat ik ben omgedraaid. Ik begrijp dit gewoon niet, Ik begrijp niet dat mensen schreeuwen, dat

mensen agressief worden om hun punt te maken, mij en andere boswachters bedreigen, dat er hekken

doorgeknipt worden. Die felheid, waarom?”

Zij: ,,lk hoorde in 2010 voor het eerst van de ellende in de Oostvaarderspiassen en ben direct zelf op

onderzoek ben uitgegaan. Ben over een hek geklommen, naar de herten toe gelopen en me dood

geschrokken. Uitgemergeld lagen ze erbij. In een kaalgevreten maanlandschap. Ik ben bij een stervend dier

geknield en tegen ‘m aan gaan praten. ,,Hoe kan dit? Hoe kan dit, toch?” Daar, op dat moment, heb ik

mezelf bezworen dat ik actie zou ondernemen. Ik heb samen met anderen een stichting voor de grote

grazers opgericht en heb me, waar ik maar kon, tegen het gebied aan bemoeid.”

Hij: ,,lk ben de Oostvaarderspiassen voor het eerst in 2006 in geweest, tijdens mijn deeltijdstudie natuur-

en bosbeheer. Een boswachter vertelde toen met groot enthousiasme vertelde hoe uniek het gebied is;

juist omdat de natuur er zoveel mogelijk haar gang kan gaan. Echt mooi vond ik het niet, nee, ik houd van

meer variatie in een landschap, maar wel fascinerend. Wat gebeurt er als de mens een stapje terugdoet?”

Zij: ,,Mijn man riep vroeger wel eens tegen me dat hij niet meer met me op vakantie ging. Vakantie met

mij was volgens hem geen vakantie. Overal waar we kwamen -Spanje, Italië, Griekenland- liep hij rond met

een rugzak vol dierenbrokjes omdat ik me over de zwerfkatten- en honden ontfermde. Begrijp je: ik heb
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me overal ter wereld om verwaarloosde dieren bekommerd maar nooit had ik gedacht dat ik dat in

Nederland, een beschaafd land, ook zou moeten.”

Hij: ,,lk heb in 2007 een carrièreswitch gemaakt. Van assessment psycholoog werd ik boswachter omdat ik,

nu ja, gewoon niks liever wilde. Ik ben altijd al een natuurmens geweest. Mijn moeder is Zweeds, we

hebben in Zweden een stuga, zo’n houten vakantiehuisje, en zochten daar vroeger altijd cantharellen,

plukten bosbessen, visten baarzen en snoeken uit het meer. Ik kreeg later een vriendin, mijn huidige

vrouw, die vogelbeschermer was en met haar trok ik in Nederland de velden in om weidevogels te tellen.

Steeds schaarsere vogels als grutto’s en kieviten. Dat ik nu op een plek werk waar het wemelt van de

steltlopers: een droom.”

Zij: ,,Waarom er ooit konikpaarden, heckrunderen en edelherten naar de Oostvaardersplassen zijn

vervoerd, is een mysterie. Een mysterie waar ik overigens wel een theorie over heb. Dat de dieren nodig

zijn voor de begrazing is in ieder geval een leugen. Want het gebied werd voor hun komst al begraasd door

vee van boeren uit de buurt. Geen centje pijn, want die dieren gingen ‘s winters op stal en hadden genoeg

te eten.”

Hij: ,,De Oostvaardersplassen waren voorbestemd als industrieterrein maar toen er zoveel bijzondere

vogels neerstreken viel het besluit er een natuurgebied van te maken. Die vogels: daar ging het vanaf het

begin om. Om te zorgen dat die zouden blijven komen moest het gebied niet dichtgroeien en werden er

paarden, runderen en herten ingezet. Runderen en paarden eten gras en kruiden en edelherten

struikgewas zoals vlier. Ze hebben dus allemaal een verschillende functie.”

Zij: ,,Altijd valt dat walgelijke woord ‘rewilding’ maar er is niks wilds aan de grote grazers in de

Oostvaardersplassen. Ze leven achter een hek, net als dieren in een dierentuin. En die dieren laten we toch

ook niet aan hun lot over? Ik heb veel over deze hele zaak nagedacht en ben tot de conclusie gekomen dat

de mensen die dit ooit bedacht hebben zieke geesten zijn. Geesten die zo’n ‘testgebied’ wel eens wilden

zien welke dieren het wel en niet in barre omstandigheden uithouden. De vogels, ja, die kunnen weg, op

zoek naar eten in andere gebieden maar de grazers kunnen, als de winter toeslaat, geen kant op.”

Hij: ,,Het is maar de vraag of er nog zoiets als ‘wilde’ natuur in Nederland bestaat. De Oostvaardersplassen

waren er bijvoorbeeld zonder mensenhanden niet eens geweest. We noemen het dan ook geen ‘wild’

maar een ‘beschermd’ gebied, waar de mens wél ingrijpt. De faunabeheerders, collega’s van me, schieten

tijdig de dieren af die de winter niet zullen overleven. En is er dit jaar, in opdracht van de provincie

Flevoland, wel bijgevoerd. Maar sommigen vinden dat alles blijkbaar niet genoeg. Mijn theorie: we staan

inmiddels zo ver van de natuur af dat we er niet goed tegen kunnen dat dieren ziek worden, dat dieren

doodgaan. En dat kuddes uitdijen en inkrimpen. En, ja, de Oostvaardersplassen zijn begrensd maar elk

natuurgebied ter wereld is uiteindelijk begrensd. Overal krijgen dieren te maken met overvloed én

schaarste.”

Zij: ,,Nu ligt er een plan dat zogenaamd aan alle ellende een einde moet maken. Door 1800 herten af te

schieten en de konikpaarden weg te halen zou er genoeg voer moeten zijn. Hoe naïef kun je zijn. De

kuddes worden naar verloop van tijd natuurlijk gewoon weer groter, de dieren hebben weer te weinig

voer en elk jaar moet de kogel eraan te pas komen. Waarom er dieren laten leven als je ze weer moet

afschieten? Waarom 1800 herten doden waarvan de meesten nog gezond zijn? Wat is dit voor iets

onmenselijks?”
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Hij: ,,Het nieuwe beleid is afgelopen zomer democratisch tot stand gekomen: Provinciale Staten heeft

ermee ingestemd. En ik geloof persoonlijk ook zeker dat de Oostvaarderspiassen er baat bij zullen hebben.

Er komt meer diversiteit, meer bos, meer struikgewas en dus komen er ook meer soorten vogels. Het

terugbrengen van het aantal herten is heftig maar betekent wel dat we massale sterfte in de winter

voorkomen. Die herten ergens anders onderbrengen gaat helaas niet. Herten zijn zo stressgevoelig dat ze

het vangen en het vervoer niet overleven.”

Zij:,, Stressgevoelig: grote nonsens. De herten zijn er in de jaren negentig toch ook met een wagen

gekomen? Nee, waar het in dit geval allemaal weer om draait is geld. Niemand heeft zin om geld uit te

geven om de herten te verhuizen, Ik ken mensen die gespecialiseerd zijn in dit soort vervoer en er geen

enkel probleem in zien om de dieren in kleine groepen te transporteren. Ik heb al Duitse parken gebeld om

te kijken of daar geen ruimte is. Waarom maakt Staatsbosbeheer niet zo’n belronde?”

Hij: ,,lk hoop dat het debat deze winter wat minder fel wordt maar ben realistisch genoeg om te weten dat

er altijd discussie zal blijven, Ik vraag me wel eens af waarom de Oostvaardersplassen zoveel emotie

oproepen en andere gebieden met grote dieren niet. Ook daar zijn elke winter sterfgevallen. Misschien is

het omdat dit gebied zo open is, omdat er een trein doorheen loopt, omdat alles zo zichtbaar is? Ook

vraag ik me af waarom mensen zich zo veel drukker maken om stervende edelherten dan om bijvoorbeeld

vogels. In de strenge winter van dit jaar gingen ook veel ijsvogels dood. Daar heb ik geen demonstrant over

gehoord.”

Zij: ,,Ze kunnen van alles beweren maar één ding is zeker: dit beleid loopt op zijn einde en ik ga dat einde

in mijn leven nog meemaken. De grazers ziillen naar een ander gebied verhuizen en weet je waarom?

Omdat Nederland het niet meer pikt. Ooit had ik het gevoel dat ik alleen stond maar na de demonstraties

van afgelopen winter weet ik wel beter.”

*

Personalia

Functies:

Functies:
*

Geschiedenis Oostvaardersplassen

1968 Oorsprong Oostvaardersplassen. Bij drooglegging Zuid-Flevoland ontstaat bij Oostvaardersdijk een

moerassig gebied. Dat gebied heeft een industriebestemming.

1968-1974 Vogels nestelen zich in het moeras. Natuurliefhebbers pleiten ervoor de industriebestemming

eraf te halen en het onbebouwd te laten. Tijdelijke beschermde natuurstatus volgt in 1975.

1982 Aanleg spoorlijn Almere-Lelystad. Gebied krijgt vaste grens.
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1983 Eerste grote grazers: 32 heckrunderen. In 1984 volgen 18 konikpaarden en in 1992 40 edelherten.

1986 Gebied wordt staatsnatuurmonument en dus definitief beschermd gebied.

2005 Parlement keurt plan goed om Oostvaarderspiassen met andere natuurgebieden (o.a. Veluwe) te

verbinden. Plan gaat uiteindelijk niet door.

2018 Dierenactivisten demonstreren in maart en april tegen voedseltekort grote grazers.

2018 Advies Van Geel aan Provincie Flevoland om o.a. maatschappelijke onrust weg te nemen:

herinrichting gebied, afschot 1800 edelherten, verhuizing deel konikpaarden.
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: maandag 3september2012 11:19
Aan: @ad.nl)
Onderwerp: uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van de

Oostvaardersplassen

Uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogeLs in de moeraszone van de Oostvaardersptassen

De Oostvaardersplassen is een bijzonder zoetwatermoeras in Nederland, zowel qua schaal, de aanwezigheid van
natuurlijke processen als de grote aantaLlen moerasvogels. Het is een schoolvoorbeeld van grootschalige
natuurontwikkeLing, ontstaan in de jaren ‘70 bij de drooglegging van zuidelijk FLevoland.

Sinds 1987 vinden in de moeraszone van de Oostvaardersplassen inventarisaties van broedvogels plaats. Het doel
van de tellingen is het volgen van de aantalsontwikkeling van moerasvogels in relatie tot ontwikkelingen in
waterpeil en vegetatieontwikkeLing. Staatsbosbeheer en onderzoeksbureau Attenburg & Wymenga nodigen u
graag uit voor de presentatie van het rapport ‘Broedvogels in de moeraszone van de Oostvaardersplassen in
2005-2011 met een overzicht van langjarige ontwikkelingen’.

Datum: dinsdag 4 september 2012
Programma:
10.00: inloop/ontvangst met koffie
10.15: welkom door boswachter
10.20: presentatie door onderzoeker
11.00: bezoek aan het moerasgebied van de Oostvaardersptassen
÷/-13.00: einde bezoek

Wij zorgen voor broodjes.

Locatie: Kantoor Staatsbosbeheer, Kitsweg 1, 8218 AA Lelystad.

Met vriendelijke groet,

Joke Bijl
Staatsbosbeheer
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: dinsdag 11 november2014 13:29
Aan:
Onderwerp: RE: Uitnodiging voor de pers: Hoe ontwikkelen de populaties grazers in de

Oostvaarderspiassen zich?

Dag

Het gaat niet om een rapport van ICMO, maar om een evaluatie van de Beheeradviescommissie
Oostvaardersplassen. Zij zijn ingesteld in november 2010, als een van de aanbevelingen van IMCO2 (van oktober
2010). http://wetten.overheid.nl/BWBR003261S/geLdigheidsdatum 11-11-2014

Ik weet niet wanneer ze met hun evaluatie aan de staatssecretaris komen, het wordt dit najaar verwacht.
Misschien kan EZ je daar meer over vertellen.

Ik heb het onderzoek van niet bij de hand. Ik vraag het even na. Wordt vervolgd.

Groetjes,
Joke

Van: @bionieuws.nl]
Verzonden: dinsdag 11 november 2014 13:08
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: RE: Uitnodiging voor de pers: Hoe ontwikkelen de populaties grazers in de Oostvaardersplassen zich?

Hoi Joke,

Alles ok, de OVP begint met het naderen van de winter weer aardig in de publiciteit te komen. Toevallig hoorde ik
ergens dat binnenkort het nieuwe rapport van ICMO verschijnt (ICMO3?), weet jij wellicht wanneer dat ongeveer zal
zijn, dan probeer ik het in te plannen voor berichtgeving in Bionieuws.
Verder zag ik in een van de monitorverslagen een verwijzing naar een onderzoek van (in opdracht van
Staatsbosbeheer). Ik ben benieuwd wat voor rapport dat is en hoop eigenlijk dat het een studentscriptie is, want
dan zou het meekunnen in onze rubriek ‘Post Scriptum’ (over verschenen profielwerkstukken, MSc-scripties e.d.).
Het gaat om dit onderzoek:

2014, De Nieuwe Wildernis: het buitenland dicht bij huis
Een analyse van de reacties op de natuurfilm de Nieuwe Wildernis, in opdracht van STAATSBOSBEHEER

Met vriendelijke groet,

redactie Bionieuws
t. 030-

@bionieuws.nl

Van: Bijl, Joke [mailto:J Biil©staatsbosbeheer. nI]
Verzonden: donderdag 4 juli 2013 15:39
Aan:
Onderwerp: RE: Uitnodiging voor de pers: Hoe ontwikkelen de populaties grazers in de Oostvaardersplassen zich?

Mea culpa, ik was wat laat met jullie uitnodigen. Excuus. Fijn als je komt.

Van: ©bionieuws.nl]
Verzonden: donderdag 4 juli 2013 15:38
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Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: RE: Uitnodiging voor de pers: Hoe ontwikkelen de populaties grazers in de Oostvaardersplassen zich?

Hol Joke,

Beetje kortdag, maar wellicht kom ik toch (maar dan met een collega waarmee ik al een afspraak had). Misschien tot
morgen.

Met vriendelijke groet,

redactie Bionieuws
t. 030-

@bionieuws.nl

Van: Bijl, Joke [mailto:J.Bill@staatsbosbeheer.nl]
Verzonden: donderdag 4juli 2013 14:14
Aan:
Onderwerp: Uitnodiging voor de pers: Hoe ontwikkelen de populaties grazers in de Oostvaardersplassen zich?

Hoe ontwikkeLen de popuLaties grazers in de OostvaarderspLassen zich?

Uitnodiging voor de pers

Dertig jaar geleden werden 32 Heckrunderen in de Oostvaardersplassen geïntroduceerd. In 1985 volgden 20
konikpaarden en in de loop van 1992 en 1993 57 edelherten. De kuddes zijn op een natuurlijke manier
gegroeid. Grazers speLen een belangrijke rol in het gebied omdat ze ervoor zorgen dat de
OostvaarderpLassen niet dichtgroeien. Dat is voor de watervogels in het gebied van levensbelang. Naast de
grauwe gans zijn dat de drie ‘grote grazers’ een rol: het edelhert, het Heckrund en het konikpaard. Iedere
soort heeft zijn eigen specifieke functie.

Na jaren van stijging van de populatie is nu voor het tweede jaar achter elkaar sprake van een daling in het
absolute aantal dieren in het gebied. De aantallen [ijken zich aan te passen aan de continue veranderingen in het
landschap van het gebied. De aard en de grootte van het gebied bepalen hoeveel wilde dieren in het
natuurgebied kunnen leven. Bovendien is de opbouw en leeftijd van de populatie van belang voor de groei of
krimp van een populatie.

We nodigen u graag uit voor een presentatie over de ontwikkeling van de grote grazers in het gebied en een
bezoek aan het natuurgebied op vrijdag 5 juli a.s.

Programma:
9.45: Ontvangst met koffie en thee
10.00: Welkom door boswachter
10.05: Presentatie (Rijkswaterstaat) over 30 jaar populaties grazers
11.00: Ve[dbezoek met onderzoeker en boswachters
13.00: Einde

Datum: vrijdag 5 juli 2013

Adres: Sta atsbosbeheer kantoor, Kitsweg 1, 8218 AA Lelystad

Wilt u zo vriendelijk zijn om even te laten weten of u komt? Dat kan bij Staatsbosbeheer, woordvoerder Joke Bijl,
T. 06-1 of via e-mail: I.bijl@staatsbosbeheer.nl

Met vriendelijke groet,

Joke Bijl
Staatsbosbeheer
woordvoering
(030) of 06 -

www.staatsbosbeheer.nl
@staatsbosbeheer
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@jokebijl

Wat een oorverdovende stilte. Het zit in onze natuur. #filmpjepakken? Kijk op http://bit.Iy/ViXti3

denk aan het milieu - dit mailtje printen is niet altijd nodig

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit
bericht abusievelijk aan u is gezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te
verwijderen. Staatsbosbeheer aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard ook, die
verband houdt met risico’s verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. Staatsbosbeheer is
gevestigd te Driebergen-Rij senburg, Handelsregister nummer: 30263544.

This message may contain information that is not intended for you. 1f you are not the addressee or if this
message was sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the message.
Staatsbosbeheer accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the
electronic transmission of messages. Staatsbosbeheer has its seat at Driebergen-Rijsenburg, Commercial
Register number: 30263544.

Dit bericht kan informatie bevatten die niet voor u is bestemd. Indien u niet de geadresseerde bent of dit
bericht abusievelijk aan u is gezonden, wordt u verzocht dat aan de afzender te melden en het bericht te
verwijderen. Staatsbosbeheer aanvaardt geen aansprakelijkheid voor schade, van welke aard ook, die
verband houdt met risico’s verbonden aan het elektronisch verzenden van berichten. Staatsbosbeheer is
gevestigd te Driebergen-Rij senburg, Handelsregister nummer: 30263544.

This message may contain information that is not intended for you. 1f you are not the addressee or if this
message was sent to you by mistake, you are requested to inform the sender and delete the message.
Staatsbosbeheer accepts no liability for damage of any kind resulting from the risks inherent in the
electronic transmission of messages. Staatsbosbeheer has its seat at Driebergen-Rijsenburg, Commercial
Register number: 30263544.
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: maandag 3september2012 13:48
Aan:
Onderwerp: RE: Uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van

de Oostvaardersplassen

Dag!
Dat is sneL! Sorry voor de Late uitnodiging, ik had nog in mijn lijstje staan.
tot morgen.
Met vriendelijke groet,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: ©bionieuws.nl]
Verzonden: maandag 3 september 2012 13:41
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: RE: Uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van de
Oostvaarderspiassen

Beste Joke Bijl,

Graag meld ik me namens Bionieuws, het vakblad voor de biologen, aan voor de bijeenkomst van morgen. Ik
meld me morgen rond 10 aan de Kitsweg. 0K?

Met vriendelijke groet,

redactie Bionieuws
t. 030-

@bionieuws.nl

Van: Bijl, Joke {mailto:J Bijl@staatsbosbeheer.nl]
Verzonden: maandag 3 september 2012 13:34
Aan:
Onderwerp: Uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van de
Oostvaardersplassen

Uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogeLs in de moeraszone van de
Oostvaarderspiassen

De Oostvaardersplassen is een bijzonder zoetwatermoeras in Nederland, zowel qua schaal, de
aanwezigheid van natuurlijke processen als de grote aantallen moerasvogels. Het is een schoolvoorbeeld
van grootschalige natuurontwikkeling, ontstaan in de jaren ‘70 bij de drooglegging van zuidelijk
Flevoland.

Sinds 1987 vinden in de moeraszone van de Oostvaardersplassen inventarisaties van broedvogels plaats.
Het doel van de tellingen is het volgen van de aantalsontwikkeling van moerasvogels in relatie tot
ontwikkelingen in waterpeil en vegetatieontwikkeling. Staatsbosbeheer en onderzoeksbureau Altenburg
& Wymenga nodigen u graag uit voor de presentatie van het rapport ‘Broedvogels in de moeraszone van
de Oostvaardersplassen in 2005-2011 met een overzicht van langjarige ontwikkelingen’.

Datum: dinsdag 4 september 2012

Programma:
10.00: in loop/ontva ngst met koffie
io.1s: welkom door boswachter
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10.20: presentatie door onderzoeker
11.00: bezoek aan het moerasgebied van de Oostvaardersp[assen
+1-13.00: einde bezoek

Wij zorgen voor broodjes.

Locatie: Kantoor Staatsbosbeheer, Kitsweg 1, 8218 AA Lelystad.

Met vriende[ijke groet,

Joke BijL
Staatsbosbeheer
06-1
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: vrijdag 10 mei 2019 16:28
Aan: @Ic.nl
Onderwerp: RE: opmerking over artikel in LC vandaag (feitelijke onjuistheid)

Dag

Bedankt voor je reactie en je voornemen.

Fijn weekend,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: @lc.nl]
Verzonden: vrijdag 10 mei 2019 16:25
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: Re: opmerking over artikel in LC vandaag (feitelijke onjuistheid)

Beste Joke Bijl
dank voor uw mail.
U hebt natuurlijk gelijk.
Ik heb het bijschrift gemaakt in de zeer beperkte ruimte die ik had.
Ik heb met een en ander besproken maar mijn samenvatting is inderdaad wat krap door de
bocht.
Zoals u ook aangeeft is het beleid voor de Oostvaardersplassen het laatste jaar sterk aangepast (bijvoeren,
afschieten) en dat wist ik ook wel.
Een volgende keer zal ik het genuanceerder brengen.

Met vriendelijke groet

redactie Leeuwarder Courant

Op vr 10mei2019 om 13:06 schreef redactie LC <redactie@lc.nl>:

Forwarded message
Van: Bijl, Joke <J.Bi jl@staatsbosbehecr.nl>
Date: vr 10mei 2019 om 11:47
Subject: opmerking over artikel in LC vandaag (feitelijke onjuistheid)
To: redactie.lc @ndcmediaroep.nl <redactie.Ic ndcrnediagroep.nl>

Dag,

in de Leeuwarder Courant lees ik vandaag het volgende: ‘Toestanden zoals in de Oostvaardersplassen, waar te
veel dieren zijn die aan hun Lot worden overgelaten, doen zich in het Lauwersmeergebied niet voor.’ Misschien
heeft uw redactie gemist dat het beleid, ook wat betreft de grote grazers in de Oostvaardersplassen, vorig jaar
drastisch is gewijzigd? Er is in juli 2018 o.a. besloten dat er gestuurd wordt op de aantallen dieren in het gebied.
Dus wat is ‘te veel’ zoals u schrijft?
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Het beheer van de grote grazers in de Oostvaardersplassen is momenteel vergelijkbaar met het beheer van
grote grazers zoals dat in andere natuurgebieden van kracht is. Het aantal edelherten wordt sinds 10 december
2018 actief terug gebracht, delen van kuddes konikpaarden worden verplaatst. Ik heb overigens ook moeite met
het woord ‘aan hun lot overlaten’ want ook onder het oude beheer werden de dieren dagelijks gemonitord en
werd er ingegrepen indien nodig (feit: 89% van de dieren die in de winter van 2017/2018 stierven, stierven door
de kogel van de beheerder). Maar goed, daar kun je nog over discussiëren. Over het feit dat er nieuw beleid is,
waar duidelijk wordt gestuurd op aantallen dieren en er bijgevoerd wordt indien nodig (ook deze winter het
geval), absoLuut niet.

U kunt altijd contact opnemen, mocht u meer informatie willen.

Vaststellen nieuw beleid, juli 2018:

https://www.staatsbosbeheer.n l/over-staatsbosbeheer/nieuws/2o18/o7/provinciale-staten-van-flevola nd-stelt
nieuw-beleid-oostvaardersplassenvast

Advies van Van Geel, april 2018:

https://www.staatsbosbeheer.n l/over-staatsbosbeheer/nieuws/2018/04/rapport-commissie-va n-geel
oostvaardersplassen

Start afschot edelherten, december 2018:

https://www.staatsbosbeheer.n l/over-staatsbosbeheer/nieuws/2o18/12/sta rtafschot-edelherten
oostvaardersplassen

Verplaatsen konikpaarden, maart 2019:

Bijvoeren Heckrunderen, maart 2019:

https://www.boswachtersblog .n l/oostvaardersplassen/2o19/o3/19/bi jvoeren-va n-de-heckru nderen-gesta rt/

Konikpaarden houden de boel kaal

Leeuwarder Courant

Leeuwarder Courant
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Publicatiedatum: 10 May 2019 14:00

Rubriek: HART2L, p36

Lengte: 116 woorden

Ze zijn klein en winterhard, de bijna 300 konikpaarden in het Lauwersmeergebied. Ze zijn er al dik twintig jaar. In januari waren
het er nog zo’n 250 en daar zijn 40 uit de Oostvaarderspiassen bijgevoegd. Samen met de Schotse hooglanders houden ze het
gebied kaal. Gebeurt dat niet, dan zal het snel verbossen en dat willen we niet, zegt boswachter Hans Gartner. Toestanden zoals
in de Oostvaarderspiassen, waar te veel dieren zijn die aan hun lot worden overgelaten, doen zich in het Lauwersmeergebied niet
voor. Staatsbosbeheer houdt hier de kuddes op peil door er in de winter tientallen oude en zwakke dieren uit te halen en de
kuddes bij te voeren bij voedselkrapte.

Met vriendeUjke groet,

Joke BijL
woordvoerder

Staatsbosbeheer
Communicatie & PubLic Affairs 1 SmaLLepad 5 1 3811 MG Amersfoort
Postbus 2 3800 AA Amersfoort
T 030 — 1 M 06 —

E j.bijL@staatsbosbeheer.n[ 1 www.staatsbosbeheer.nl
1@jokebijL 1 facebook.com/staatsbosbeheer staatsbosbeheeri

Niet aanwezig op woensdagen

Disclaimer Nederlands English
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: dinsdag 6 februari 2018 12:40
Aan: @nrc.nI)
Onderwerp: feiten en cijfers

Dag

Win tersterfte december 2014 tot en met april 2015
In de winter van 1 december 2016 tot en met 30 april 2017 zijn er in totaal 813 dieren gestorven waarvan 735
edelherten, 3 Heckrunderen en 75 Konikpaarden. Uitgaande van de populatiegroottes op 1 december 2016 zoals
die bepaald zijn op basis van de tellingen vanuit de helikopter in november 2016 (edelhert gemiddeld 3380;
Heckrund 180; Konikpaard 940), bedroeg de sterfte bij edelhert, Heckrund en Konikpaard respectievelijk 22%, 2%
en 8%.

Uitgangspunt is het individuele welzijn van het dier in relatie tot de omstandigheden: lichamelijke conditie en het
gedrag van het dier, het weer (en de verwachtingen), hoeveelheid beschikbaar voedsel (terreinomstandigheden)
en beschutting.

De terreinomstandigheden in december en begin januari zijn door de overvloedige regenval minder gunstig
waren. Het is overigens niet anders dan andere jaren dat de voedselvoorraad in deze periode minder wordt en
dat de dieren vanaf begin januari vooral gebruik maken van hun vetreserves om de winterperiode door te
kunnen komen. We hebben de wintergebieden (Kotterbos, Oostvaardersbos en De Driehoek) vroeger dan andere
jaren voor publiek gesloten om de dieren de nodige beschutting en rust te kunnen geven.

Op basis van de helikoptertellingen in oktober zijn er meer dieren zijn geteld dan in voorgaande jaren. Deze
toename vinden we vooral terug bij de edelherten. Dat er nu meer dieren rondlopen dan in een aantal
voorgaande jaren heeft vooral te maken met de relatief zachte winter van vorig jaar waarbij er weinig regen is
gevallen. De aantallen zijn echter niet uitzonderlijk en passen nog binnen de range van de te verwachte
schommelingen rond de gestabiliseerde populatieaantallen van de afgelopen jaren. We verwachten wel dat we
momenteel op het maximum aantal dieren zitten.

De boswachters die verantwoordelijk zijn voor de uitvoering van het beheer, geven aan dat ze met het ‘vroeg
reactieve beheer’ goed uit de voeten kunnen. Het afschotpercentage geeft dat ook aan. Het is dus niet zo dat er
‘gewacht’ wordt tot een dier een conditiescore van 1 of 2 heeft, maar dat er volgens protocol breder wordt
gekeken en dat het dus ook voorkomt dat dieren op basis van hun gedrag eerder worden geschoten. De
beheerders worden tijdens de uitvoering van het winterbeheer regelmatig vergezeld door een dierenarts die hen
adviseert bij de invulling van het protocol.

Momenteel werkt de commissie Van Geel in opdracht van Gedeputeerde Staten van Flevoland aan een nieuw
beleidskader voor de Oostvaardersplassen. De commissie laat zich uitvoerig informeren over het beheer zoals dat
de afgelopen jaren wordt uitgevoerd. Naar verwachting komt de commissie half maart met een nieuw
beleidskader voor de Oostvaardersplassen. In afwachting van hun bevindingen en aanbevelingen houdt
Staatsbosbeheer zich als uitvoerende overheidsdienst aan de eerder gemaakte afspraken.

https://www.omroepfLevoland.n[/nieuws/I56368/le[ystad-in-juni-duideliikheid-overtoekomst-oostvaardersplassen

Met vriendelijke groet,

Joke Bijl
woordvoerder

Staatsbosbeheer
Communicatie & Public Affairs Smallepad 5 1 3811 MG Amersfoort
Postbus 2 3800 AA Amersfoort
T 030 — 1 M 06 —

E j.biil@staatsbosbeheer.nl 1 www.staatsbosbeheer.nl
i@jokebijl 1 acebook.com/staatsbosbeheer staatsbosbeheeri
Niet aanwezig op woensdagen
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Van:
Verzonden: zondag 9 december 2018 20:10
Aan:
CC:
Onderwerp: RE: afspraken op papier
Bijlagen: Start afschot edelherten Oostvaardersplassen 1.0.docx

Hierbij! Embargo tot morgen 9.30. Naast NOS heeft niemand dit bericht onder embargo. NRC heeft dus als enige
krant verslag uit het veLd, én alle foto’s van

Voortschrijdend inzicht van de dag: we denken overigens nu dat het niet veel zin heeft om tot 12 uur geen
toelichting te geven aan andere media, omdat het bijgaande bericht vrij helder is over hoe we het afschot gaan
doen en iedereen dat vanaf 9.30 kan lezen op onze site. Dat is alleen maar frustrerend voor media die ook niet het

veld in mogen. We gaan het meemaken. Ik verwacht veel aandacht.

Tot morgen.

Van: @nrc.nI]
Verzonden: zondag 9 december 2018 19:35

Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: RE: afspraken op papier

Fijn, dank je wel

Van: Bijl, Joke <J.Bijl@staatsbosbeheer.nl>
Verzonden: zondag 9 december 2018 19:35
Aan: @nrc.nl>
Onderwerp: RE: afspraken op papier

Ik stuur je zo onder embargo ons nieuwsbericht dat we om 9.30 online zetten. Dat deeL ik nog met niemand,
maar omdat jij meegaat, wil je nieuwsredactie dat misschien morgen weL hebben?

Van: @nrc.nl]
Verzonden: zondag 9 december 2018 19:29

Aan: Bijl, Joke <J.Biil@staatsbosbeheernl>
Onderwerp: Re: afspraken op papier

Okay Joke, tot morgen.

Verzonden vanaF mijn Sainsung Galaxy-smariphone.

Oorspronkelijk bericht
Van: “Bijl, Joke” <iBijI@staatsbosheheer.nl>
Datum: 09-12-18 18:02 (GMT+01:00)
Aan: @ nrc.nl>, <info@ .ni>
Cc: @staatshosheheer.nl>, “ @staatsbosbeheer.nl>
Onderwerp: afspraken op papier

Dag ,
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Nog even de afspraken op papier. ZoaLs ik zei, er wordt veel zorgvuLdigheid van mij en MarceL in de
voorbereiding gevraagd omdat veiligheid en rust in het gebied voor ons morgen het aLLerbelangrijkste zijn. De
schutter komt alLeen onherkenbaar in beeld. Ook geen achterhoofd, en geen naam.

Wat jullie gaan zien: we gaan het gebied in. JulLie gaan met een faunabeheerder mee. De auto kan wat krap zijn,
hij probeert te ruilen met een auto waar ook gewoon goed kan zitten. Wat kan er op beeld:

-Algemeen beeLd van het afschot en het gebied
-Auto rijdend door gebied
-Auto stilstaand
-Auto met geweer uit raam
-Arm schutter met geweer
- Hert in het vizier
- Schot
-VaLlend hert
- Dood hert

• Achtergrondinfo: de afvoer van de kadavers: door een aanbesteding is de koelcel nog niet geleverd, die
komt hopelijk deze week. Grote kans dat de eerste dagen de geschoten dieren in het gebied achterbLijven
voor de aaseters (o.a. vos en raaf). In de latere praktijk gaat dat ook het gevaL zijn: het behalen van de
doelstand is de eerste prioriteit, en als het kan wordt het vLees voor menseLijke consumptie gebruikt
(anders destructie); en een deeL van de kadavers blijft achter in het gebied voor de aaseters. De
overeenkomst met de poeLier wordt waarschijnLijk aankomende week getekend. Het kadaver dat
achterblijft in het gebied mag ook gefilmd worden, niet gelijk na het schot omdat de faunabeheerders
nooit direct na het schot gaan kijken bij het kadaver (ook niet in andere gebieden) zodat de dieren geen
(of zo min mogelijk) associatie krijgen met mens-afschot.

• We schieten vooral vrouwelijke dieren. Er zijn veeL meer hindes dan mannen, vandaar.

• De schutter heeft morgen de regie in de auto. Als we Links gaan, gaan we Links. En niet rechts omdat daar
graag ook wat beelden te maken zijn. Tenzij de schutter zegt dat dat kan. Als de schutter zegt dat we een
tijd moeten wachten in de auto (bijvoorbeeLd aLs hij een groep edeLherten wiL monitoren om bv te zien of
hij aan kan Leggen), bLijven jullie, net als de faunabeheerder, wachten in de auto. De prioriteit ligt bij het
beheer. Daarom kan de schutter ook geen interview geven als hij aan het werk is, hij moet dan vooral
focussen op het uitvoeren van zijn taak. Ik ben achteraf beschikbaar voor vragen of verslag, aLs dat nodig
is.

• NOS is videopool en van Hollandse Hoogte/NRC is fotopool. laat nog weten of hij een paar
foto’s die middag op HH zet of dat verzoekjes van media voor beeldmateriaal naar NRC gaan. Wij hebben
voorkeur voor HH, omdat dat het makkeLijkste is voor anderen. NOS publiceert geen foto’s die de
verslaggever met zijn mobieltje maakt totdat we terug zijn van de ronde. De beeLden van NOS komen na
15 uur online of desnoods eerder als we al eerder terug zijn (in nauw overleg). Nog even voor de
heLderheid: van NOS gaan een cameraman en een verslaggever mee, van NRC gaan fotograaf en
versLaggever mee.

• Staatsbosbeheer publiceert om 0930u het nieuwsbericht dat we zijn begonnen (iedereen gaat dat ook zien).
Wij zetten erbij dat we op dat moment geen verdere informatie of teLefonische toelichting geven, en dat
we ‘s middag, als de eerste ronde kLaar is, bijvoorbeeld om 12u met meer info komen. Daarna staan de
woordvoerders ook andere media te woord.

Tot morgen om 9.30 op de Kitsweg.

Met vriendelijke groet,
Joke BijL
Staatsbosbeheer

Disclaimer Nederlands Engi i sh
Disclaimer Nederlands English
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Start afschot edelherten Oostvaarderspiassen

EMBARGO 10 december 9.30

Vandaag is gestart met het verminderen van het aantal edelherten in de Oostvaardersplassen.
Provinciale Staten van Flevoland hebben in juli 2018 ingestemd met nieuw beLeid voor het
natuurgebied, dat erop is gericht de toekomst van het OostvaarderspLassengebied aLs
vogelparadijs te waarborgen. Een van de consequenties van het nieuwe beleid betekent dat
het aantal edelherten in het gebied terug zal worden gebracht naar een doeLstand van 490

edelherten. Staatsbosbeheer voert dit besluit van de provincie uit.

Het afschieten van edeLherten vraagt veel voorbereiding. Met de helikopterteL[ingen die eind
oktober 2018 zijn uitgevoerd is het actuele aantal edelherten zo goed als mogelijk vastgesteld. Het
nieuwe beleid brengt concreet met zich mee dat er ruim i.8oo edelherten zullen worden
geschoten. Het afschot zal plaats vinden in de Oostvaardersp[assen en de gebieden er om heen die
voor de edelherten te bereiken zijn (Kotterbos, Oostvaardersbos en Oostvaardersveld). Veiligheid
en zorgvuldigheid staan bij het afschot voorop. Daarom worden in het kader van de veiligheid
gebieden afgesloten voor het publiek.

Uitvoering
Ervaren, professionele faunabeheerders van of aangesteld door Staatsbosbeheer voeren het werk
uit. Daarbij wordt gestreefd dat de groep edelherten die over blijft een evenwichtige verhouding
tussen mannelijke en vrouwelijke dieren kent. Nu zijn er aanzienlijk meer vrouwelijke dieren dan
mannelijke dieren in het gebied; het afschot zal zich daarom primair richten op de hindes. De
geschoten dieren worden deels benut voor menselijke consumptie. Een deel van de dode dieren
blijft in het gebied achter als voedsel voor andere dieren. De overige geschoten dieren worden
afgevoerd voor destructie.

Afschot
Per dag wordt beoordeeld vanuit welke locaties zal worden gewerkt, gelet op de
weersomstandigheden, de windrichting en de aanwezigheid van de edelherten. Afschot wordt via
diverse methodieken uitgevoerd, bijvoorbeeld afschot vanaf een vast punt of afschot vanuit een
stilstaande auto. Per dag gaan er maximaal vier faunabeheerders tegelijk aan het werk. De
vergunning geeft de ruimte om het afschotbeheer van de edelherten te laten plaatsvinden in de
periode van 1 september tot 1 april, daarbij is de bronsttijd van de edelherten uitgesloten. Het
accent van de uitvoering ligt op de doordeweekse dagen. Het weekend wordt vooral benut voor
de afgesproken vogeltellingen en mogelijkheden voor publieksactiviteiten. Overigens zal vanuit
optiek van dierenwelzijn het zogenaamde vroeg reactief beheer (ook een vorm van afschot)
jaarrond uitgevoerd worden. Hiermee wordt voorkomen dat verzwakte, zieke of gewonde dieren
onnodig lijden.

Toekomst
Om voor de lange termijn een gezonde en beheerbare populatie te realiseren wordt na de reset
een beheer uitgevoerd dat gericht is op een beperkte populatie met een evenwichtige
samenstelling en leeftijdsopbouw. De uitwerking van dit op aantallen en samenstelling gerichte
beheer is onderdeel van het nieuw op te stellen managementplan. Door het aantal grazers in de
Oostvaarderspiassen structureel te verlagen, komt er meer ruimte voor meer landschappelijke
variatie, met open water, grasland, moeras, struwelen en bosschages. Daar profiteren vele
vogelsoorten van zodat de Oostvaardersplassen de naam van vogelparadijs in ere kan behouden.

Noot voor de redactie, niet voor publicatie:
Video- en fotomateriaal zullen later op de dag ter beschikking worden gesteld. Voor meer
informatie, neem contact op met Staatsbosbeheer: Marcel van Dun, 06

— , imke
Boerma, 06 — of Joke Bijl, 06 —
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: dinsdag 20december2016 15:17
Aan:
Onderwerp: RE: Artikel NRC over nieuwe natuur

Dag

De hele ontwikkeling van het Nationaal Natuur netwerk is momenteel een beetje tot een stilstand gekomen.
Dienst Landelijk Gebied is opgeheven, zij richtten altijd gebieden in. Daarna werden de gronden dan
overgedragen aan terreinbeherende organisaties. Maar gelukkig wordt er veel gedaan in het kader van Ruimte
voor de Rivier, waar Rijkswaterstaat de grootste trekker is.

Het mooiste voorbeeld van nieuwe natuur is natuurlijk de Marker Wadden, van de collega’s van
Natuurmonumenten.

De Koornwaard is een herinrichting, dus geen nieuwe natuur. http://www.k3de[ta.nL/herinrichting-plas-
koornswaa rd-officieel-va n-sta rt/

Munnikenland is wei een mooi voorbeeld:
https://www.staatsbosbeheer.nL/over-staatsbosbeheer/nieuws/2o16/o6/nieuw-natuurgebied-munniken[and-
opgeleverd

Het Horsterwold is geen nieuw gebied.

De oplevering van de Noordwaard in de Biesbosch was vorig jaar, maar wel mooie successen o.a. de visarend
terug als broedvogel in Nederland. Onze boswachter zegt altijd: waar nog niet zo lang geleden de suikerbieten
stonden, jagen nu de zeearend en de visarend.

De Nieuwe Dordtse Biesbosch: dit jaar gaat de spade in de grond, dat is een van de grote projecten van de
komende tijd.
https://www.nieuwedordtsebiesbosch .n l/nieuws-en-pu blicaties/nieuws-dordtse-biesbosch/aa nleg-natu urgebied
rond-kop-va n-t-La nd-gestart
https://www.nieuwedordtsebiesbosch .n [/over-de-nieuwe-dordtse-biesbosch

Wie zou je graag willen spreken? De boswachter van de Biesbosch?

Met vriendelijke groet,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: @planet.nl]
Verzonden: maandag 19 december 2016 12:50
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: Artikel NRC over nieuwe natuur

Beste Joke,

Zojuist spraken wij elkaar telefonisch over het NRC-artikel over nieuwe natuur in 2016.

Hierbij mijn gegevensl

Voorbeelden die ik zelf tegenkwam waren Koornwaard, Munnikenland en Horsterwold, en jij noemde zelf nog een
gebied (welk...?) in de Biesbosch.

Mijn vraag zou zijn: zijn er meer voorbeelden? En zou ik voor een van de meest aansprekende voorbeelden
misschien even mogen bellen met iemand die daar inhoudelijk veel van weet...?
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Het zou erg fijn zijn als dat in de eerste helft van de week zou lukken — excuses voor de haast! Het stuk moet eind

deze week af zijn en ik zou het ook graag nog even laten checken door de betrokkenen.

Alvast dank!

Met vriendelijke groet,

Nienke Beintema
Wetenschapsredactie, NRC Handelsblad
06-1

— Nature and science writing
www.n
06-1
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: vrijdag 20 april 2018 15:25
Aan:
CC: Boerma, lmke
Onderwerp: RE: Beeld Oostvaardersplassen
Bijlagen: Soms zou je willen dat de grote grazers zelf konden meepraten over hun situatie in

de Oostvaardersplassen opm Joke.docx

Dag

Ik heb er wat kLeine dingen bijgezet. Kijk maar even wat je er mee kunt.

Groetjes,
Joke

Van: @nrc.nl]
Verzonden: vrijdag 20 april 2018 14:17
Aan: Boerma, Imke
CC: Bijl, Joke
Onderwerp: Beeld Oostvaardersplassen

Beste Imke en Joke,

Hierbij de tekst die bij de foto’s van zal verschijnen dit weekend.
Groeten,

Soms zou je willen dat de grote grazers zelf konden meepraten over hun situatie in de
Oostvaardersplassen. Zouden ze roepen ‘Help, haal ons hieruit!’ en smeken om extra voer? Of zouden ze
juist juichen ‘Wat boffen we met deze ruimte, deze vrijheid — we nemen die winters op de koop toe zolang
we niet in een kooi hoeven of naar de slacht moeten’?
Komende woensdag verschijnt een rapport over de Oostvaardersplassen, waarin aanbevelingen worden
gedaan voor de toekomst. Sowieso is besloten om de grazers tot 5 mei bij te voeren.
Voor de kadavers op deze foto’s komt die beslissing te laat: zij behoren tot de pakweg 3.000 dieren die
deze winter zijn doodgegaan in het gebied. Enkele honderden van hen stierven een natuurlijke dood, de
overige grazers waren zo verzwakt dat ze zijn afgeschoten.
Staatsbosbeheer nodigde deze week fotografen uit om de kadavers in beeld te brengen en te laten zien
dat ze onderdeel zijn van de levenscyclus in het gebied: vossen, roofvogels en maden doen zich nu tegoed
aan het vlees van de dode dieren.
Allicht zullen de foto’s ook verontwaardiging oproepen. Zolang de grazers niet kunnen praten, zullen wij
met elkaar in gesprek moeten over hun wel en wee.
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: maandag 3september2012 11:18
Aan: @nrc.nl)
Onderwerp: uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van de

Oostvaarderspiassen

Dag
Kom je ook morgen?
g roetj es,
Joke
Uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van de Oostvaardersplassen

De Oostvaardersplassen is een bijzonder zoetwatermoeras in NederLand, zowel qua schaaL, de aanwezigheid van
natuurlijke processen als de grote aantalLen moerasvogeLs. Het is een schooLvoorbeeld van grootschaLige
natuurontwikketing, ontstaan in de jaren ‘70 bij de drooglegging van zuideLijk Flevoland.

Sinds 1987 vinden in de moeraszone van de Oostvaardersplassen inventarisaties van broedvogeLs plaats. Het doeL
van de telLingen is het volgen van de aantalsontwikkeling van moerasvogeLs in reLatie tot ontwikkeLingen in
waterpeiL en vegetatieontwikkeling. Staatsbosbeheer en onderzoeksbureau Altenburg & Wymenga nodigen u
graag uit voor de presentatie van het rapport BroedvogeLs in de moeraszone van de OostvaarderspLassen in
2005-2011 met een overzicht van Langjarige ontwikkelingen’.

Datum: dinsdag 4 september 2012
Programma:
10.00: in Loop/ontva ngst met koffie
1o.15: welkom door boswachter
10.20: presentatie door onderzoeker
11.00: bezoek aan het moerasgebied van de OostvaarderspLassen
+/-13.00: einde bezoek

Wij zorgen voor broodjes.

Locatie: Kantoor Staatsbosbeheer, Kitsweg 1, 8218 AA Lelystad.

Met vriendelijke groet,

Joke BijL
Staatsbosbeheer
06
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: maandag 21juni 2010 17:23
Aan: @nrc.nl
Onderwerp: Uitnodiging voor persexcursie 24/6: Oostvaarderspiassen, de feiten en de fabels

Dag

Leuk om je weer eens te zien vandaag! Gelukt in Baarn? Misschien zien we elkaar a.s. donderdag weer. Hierbij de
uitnodiging.

Afgelopen winter was streng en duurde lang. Natuurgebied de Oostvaardersplassen is, zoaLs al bijna
gebruikelijk in een strenge winter, onderwerp van gesprek geweest in media en Tweede Kamer. Er werd
zelfs een motie tot bijvoeren aangenomen. Dat betekende dat Staatsbosbeheer voor het eerst in decennia
hooi in het gebied moest brengen. Inmiddels is de zomer begonnen en bLikken we terug op afgelopen
winter. Wat zijn de feiten en wat zijn de fabels over dit natuurgebied?

In de discussie van afgelopen winter kwamen vooraL emotionele argumenten naar voren. In een Landelijke
actualiteitenrubriek zijn beeLden te zien geweest van kadavers en stervende dieren. Een oud-boer riep aan het
begin van de winter in De Telegraaf dat de runderen in de Oostvaarderspiassen op omvaLlen stonden. En Later
passeerden nog vele andere observaties de revue.

Wat klopt hier nu eigenlijk van en wat is pertinente onzin? HoeveeL dieren hebben de winter overleefd? En hoe
zat het met het hooi? Heeft Staatsbosbeheer het hooi geparfumeerd zodat de dieren niet massaal toestroomden?
Begraaft Staatsbosbeheer dode dieren in het gebied? Hoe past Staatsbosbeheer de zorgp[icht toe? Is Nederland
niet gewoon te klein voor een gebied waar we natuurLijke processen Leidend Laten zijn?

Tijd om alLe feiten en fabels op een rij te zetten. We nodigen je graag uit voor een bezoek aan het natuurgebied
op donderdag 24juni a.s.

P rog ra mm a:
10.45: Ontvangst
11.00: Terugblik afgeLopen winter; feiten en fabeLs
11.30: Het gebied in, o.L.v. de boswachter
13.00: Einde

Ook ecoLoog en districtshoofd Nick de Snoo zijn aanwezig.
Wij zorgen voor koffie, thee en broodjes.

Datum: donderdag 24juni 2010

Adres: Kitsweg 1, 8218 AA LeLystad

WiLt u zo vriendelijk zijn om even te Laten weten of u komt? Dat kan bij Joke Bijl (T. 06- of
(T. 06- ), of via e-mail: persinfo@staatsbosbeheer.nL

Met vriendeLijke groet,

Joke BijL
Staatsbosbeheer
woordvoering
(030) of 06 -

www.staatsbosbeheer.nl

denk aan het milieu - dit mailtje printen is niet altijd nodig
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Aan: @rtLnl>
Onderwerp: RE: Cijfers afschot Oostvaarderspiassen

Dag

de cijfers komen officieel donderdag om 15 uur beschikbaar. Mochten jullie interesse hebben, dan krijgen jullie
de cijfers die ochtend al en kunnen jullie bijvoorbeeld om 13 uur komen voor quotes....

Ik ben morgen Vrij maar je mag gerust bellen (06 — )

Met vriendelijke groeten,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: Dun, Marcel van
Verzonden: dinsdag 2 april 2019 11:15
Aan: @rtLnl>
CC: Bijl, Joke <tBijl@staatsbosbeheer.nl>
Onderwerp: RE: Cijfers afschot Oostvaardersplassen

Hoi
Hier staan ze ook: https://www.staatsbosbeheer.nl/over-staatsbosbeheer/dossiers/oostvaardersplassen
beheer/Iinks-en-downloads
Groet, Marcel

Van: erkjjjj]
Verzonden: dinsdag 2 april 2019 11:14
Aan: Dun, Marcel van <M.vanDun@staatsbosbeheern!>
CC: Bijl, Joke <J.Bij!@staatsbosbeheern>
Onderwerp: RE: Cijfers afschot Oostvaardersplassen

Hol Marcel,

Dank voor je snelle mail! Zou je me die PDF’s kunne mailen? Je stuurt twee links mee naar files op je computer, daar

kan ik vanaf hier niet bij 1

Ik hoor graag waar en wanneer we boswachter kunnen interviewen!

Mvg,

Van: Dun, Marcel van jDstasbosbeheei.ni>
Verzonden: dinsdag 2 april 2019 11:00
Aan: @rtl.nl>
CC: Bijl, Joke <JlstaatsbosbehrnI>
Onderwerp: Cijfers afschot Oostvaardersplassen

Hoi

Mijn collega Joke Bijl (in cc) coördineert de bekendmaking van de cijfers donderdag en de interviews. Ze weet van
jullie verzoek om die dag boswachter te interviewen.

Lees hier meer over het besteLlen van vlees door consumenten: https://wwwmarketingtribunenI/food-en

2
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Hier zie je op blz 2 de afschotcijfers van 10-12 t/m 31-12 en van 1-1 t/m 31-1:
file://staatsbosbeheerJntern/gebruikers/disk2/DunM/documenten/Downloads/2019-feb-oostvaardersplassen-
maandupdate.pdf

En hier zie je op blz 2 de afschotcijfers van 1-2 t/m 28-2:

fiie://staatsbosbeheer. intern/gebruikers/disk2/DunM/documenten/Downloads/2019-mrt-oostvaardersplassen-

maandupdate.pdf

Donderdag maken we dus de afschotcijfers van 1-3 t/m 31-3 bekend. De vergunning om de herten te schieten loopt
overigens tot 31-12. We schieten niet tijdens het broedseizoen (van 1-4 t/m 31/8) en tijdens de hertenbronst (in
oktober).

En het doelaantal is inderdaad 490 edelherten.

Met vriendelijke groet,

Marcel van Dun
woordvoerder

Staatsbosbeheer
Communicatie en Public Affairs
Smallepad 5, 3811 MG Amersfoort / Postbus 2, 3800 AA Amersfoort
06-

4,
ttbobiccr

Disclaimer Nederlands English

Deze e-mail en inhoud is vertrouwelijk en uitsluitend bestemd voor de geadresseerde(n). Indien u niet de
geadresseerde bent van deze e-mail verzoeken wij u dit direct door te geven aan de verzender door middel
van een reply e-mail en de ontvangen e-mail uit uw systemen te verwijderen. Als u geen geadresseerde bent,
is het niet toegestaan om kennis te nemen van de inhoud, deze te kopieren, te verspreiden, bekend te maken
aan derden noch anderszins te gebruiken.

The information contained in this e-mail is confidential and may be legally privileged. It is intended solely
for the addressec. 1f you are not the intended recipient, any disciosure, copying, distribution or any action
taken or omitted to be taken in reliance on it, is prohibited and may be unlawful. Please notify us
immediately if you have received it in error by reply e-mail and then delete this message from your system.

Disclaimer Nederlands English
Disclaimer Nederlands English
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Update afschot edelherten OostvaarderspLassen
Embargo tot donderdag 4 april 15 uur

Op 10 december 2018 startte Staatsbosbeheer met het verminderen van het aantal edelherten
in de Oostvaardersplassen. De periode van afschot liep tot 1 april, en gaat weer van start op 1

september 2019. Vanaf 10 december 2018 tot 1 april 2019 zijn er in totaal 1745 edelherten in
het natuurgebied geschoten. Hiervan zijn 8 edelherten geschoten in het kader van vroeg
reactief beheer, dat betekent dat deze dieren gebrekkig of verwond waren. Er zijn 1235
edelherten voor consumptie aangeboden. Op 1 september 2019 wordt weer gestart met
uitvoeren van de opdracht om de populatie edelherten voor het einde van dit jaar terug te
brengen tot een doelstand van 490 edelherten.

ProvinciaLe Staten van Flevoland hebben in juli 2018 ingestemd met nieuw beleid voor het
natuurgebied, dat erop is gericht de toekomst van het Oostvaardersplassengebied als waardevol
vogeLgebied te waarborgen. Een van de opgaven van het nieuwe beleid is dat het aantal
edeLherten in het gebied terug zal worden gebracht naar een doelstand van 490 edelherten, dat
betekende een vermindering van ruim 1.800 edeLherten. De provincie Flevoland heeft
Staatsbosbeheer de opdracht gegeven om het afschot voor 1 januari 2020 te realiseren. Tijdens het
broedseizoen van de vogels (vanaf 1 april tot 1 september) en de bronst van de edelherten
(oktober) vindt er geen afschot plaats.

periode 10-12-2018 1-1-2019 1-2-2019 1-3-2019 Totaal
/3 1-12-2018 /3 1-1-2019 /28-2-2019 /3 1-3-20 19

Aantal 97 825 432 391 1745
geschoten
edelhe rten

Uitval andere dieren
Ook na de invoering van het nieuwe beleid voor de Oostvaardersplassen, blijft vroeg reactief
beheer, als onderdeel van het nieuwe beheer, jaarrond van kracht. Dit beheer is van toepassing in
het geval van zieke of gebrekkige dieren. Dan wordt het dier door faunabeheerders uit zijn lijden
verlost. Deze winter is er één heckrund geschoten vanuit dierenwelzijnsoogpunt. Bij de
konikpaarden zijn twee dieren geschoten in het kader van vroeg reactief beheer en één dier is een
natuurlijke dood gestorven.

Jaarlijkse tellingen
De grote grazers in de Oostvaardersplassen worden ieder jaar in oktober geteld. Deze tellingen
vanuit een helikopter worden jaarlijks uitgevoerd om meer inzicht te krijgen in de aantallen
heckrunderen, konikpaarden en edelherten in de Oostvaarderspiassen. De volgende telling is eind
oktober 2019.



Van: Bijl, Joke
Verzonden: vrijdag 15 maart 2019 14:04
Aan:
Onderwerp: Re: Spanje

Dag

Nee, dat is in Wit-Rusland het geval. Hier worden de dieren morgen gelijk los gelaten in het gebied.

Met vriendelijke groet,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Verstuurd vanaf mijn iPhone

Op 15 mrt. 2019 om 13:47 heeft @mail.corn> het volgende geschreven:

Hartelijk dank Joke, Dat lijkt mij wat kortdag voor ons. Maar begrijp ik het goed dat de
paarden toch eerst in quarantaine gaan en pas over een maand worden losgelaten? Dat zou
mogelijk ook een mooi moment zijn. Met vriendelijk groet,

- Alex Tie].eman

standplaats/sede BARCELONA

correspondent Iberisch Schiereiland en Noord-Afrika

Dagblad Trouw & RTL Nieuws

corresponsal por la Peninsula Ibérica y Âfrica dcl Norte

para ei periédico holandés Trouw y la televisora RTL Noticias

@grnail.com
tel.a Skype) (Twitter)

Op vr 15 mrt. 2019 om 13:38 schreef Bijl, Joke <J.Bijl@staatsbosbeheer.nl>:

Dag

Ja, dat kan. Ze zijn deze morgen op transport gegaan, en komen morgenochtend in Spanje aan.

https://www.boswachtersb[og .nL/oostvaa rdersp[assen/2019/o3/1s/konikpaa rden-onderweg-naar
spanle/

Je kunt contact opnemen met:

Paleotitico Vivo

jeo1iticovivo.com

Met vriendeLijke groet,
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Joke BijL

Staatsbosbeheer

Van: @gmail.com]
Verzonden: donderdag 14 maart 2019 18:03
Aan: Bijl, Joke <J.BijI@staatsbosbeheer.nI>
Onderwerp: Spanje

Beste Joke Bijl,

Ik vroeg mij af of er qua media iets mogelijk zou zijn rond de aankomst/het uitzetten van de
konikpaarden in Spanje.

Dit zou wellicht interessant kunnen zijn voor RTL Nieuws en/of Dagblad Trouw, wiens
correspondent te Spanje ik ben.

Ik hoor het graag.

Met vriendelijke groet,

-

standpiaats/sede BARCELONA

correspondent Iberisch Schiereiland en Noord-Afrika

@ Dagblad Trouw & RTL Nieuws

corresponsal por la Penmnsula Ibérica y Âfrica del Norte

para el periédico holandés Trouw y la televisora RTL Noticias

+ @grnail.com

tel.a (Skype) @ (Twitter)

Disclaimer Nederlands English
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: maandag 3 september 2012 07:04
Aan: @rtl.nl’
Onderwerp: uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van de

Oostvaarderspiassen

Dag

Hoe is het? Zie bijgaande uitnodiging voor morgen. Het is wel wat specifiek, maar misschien wel wat voor
jullie.

groetj es,
Joke

Uitnodiging voor de pers: onderzoek naar broedvogels in de moeraszone van de Oostvaardersplassen

De Oostvaardersplassen is een bijzonder zoetwatermoeras in Nederland, zowel qua schaal, de
aanwezigheid van natuurlijke processen als de grote aantallen moerasvogels. Het is een schoolvoorbeeld
van grootschalige natuurontwikkeling, ontstaan in de jaren ‘70 bij de drooglegging van zuidelijk Flevoland.

Sinds 1987 vinden in de moeraszone van de Oostvaarderspiassen inventarisaties van broedvogels plaats.
Het doel van de tellingen is het volgen van de aantalsontwikkeling van moerasvogels in relatie tot
ontwikkelingen in waterpeil en vegetatieontwikkeling. Staatsbosbeheer en onderzoeksbureau Altenburg &
Wymenga nodigen u graag uit voor de presentatie van het rapport ‘Broedvogels in de moeraszone van de
Oostvaardersplassen in 2005-2011 met een overzicht van langjarige ontwikkelingen’.

Datum: dinsdag 4 september 2012
Programma:

10.00: inloop/ontvangst met koffie
10.15: welkom door boswachter
10.20: presentatie door onderzoeker
11.00: bezoek aan het moerasgebied van de Oostvaarderspiassen
+/-13.00: einde bezoek

Wij zorgen voor broodjes.

Locatie: Kantoor Staatsbosbeheer, Kitsweg 1, 8218 AA Lelystad.

Met vriendelijke groet,

Joke Bijl
Staatsbosbeheer
06-
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: dinsdag 22januari 2019 14:45
Aan: @rtl.nl’
Onderwerp: informatie

Dag
Nog even antwoord op je vragen.
Zoals samen besproken: Staatsbosbeheer ontvangt van Van Meel een marktconforme vergoeding van een paar
euro per kilogram edelhert. Het geld vloeit terug naar het natuurgebied en zal worden gebruikt om een deel van
de kosten te dekken. We gaan verder niet in op vragen over geld, omdat die bedragen in de bedrijfskolom
vertrouwelijk zijn.
Over de inschrijving vs openbare aanbesteding het volgende; in een notendop zit het verschil in aankoop en
verkoop.
De tussen Staatsbosbeheer en de groothandel van Meel gesloten overeenkomst gaat over de verkoop van vlees.
Dat is juridisch gezien iets anders dan een opdracht tot het verlenen van een dienst of het maken van een werk.
Voor het geven van een opdracht is de Aanbestedingswet en het Europese aanbestedingsrecht van toepassing.
Voor een dergelijke opdracht wordt afhankelijk van de omvang aan meerdere aanbieders een offerte gevraagd
of, bij grote opdrachten, een publicatie geplaatst waar aanbieders zich op kunnen inschrijven. Nu het verkopen
van vlees geen opdracht is, gelden de regels van de aanbestedingswet of het Europees aanbestedingsrecht niet.
Toen bekend werd dat er edelherten geschoten zouden worden in de Oostvaardersplassen hebben zich een
aantal partijen bij Staatsbosbeheer gemeld die interesse hadden om het vlees te kopen. De geïnteresseerden, die
erkende vrije wildbewerkingsinrichting zijn, is gevraagd om een inschrijving te doen. Op de site van de NVWA
vind je meer informatie over de wildbewerkingsinrichtingen en de erkenning

bedrijven. Er is voor Van Meel gekozen omdat hij de best passende inschrijving heeft gedaan. De afgesproken
prijs wordt gelet op de financieel economische positie van Staatsbosbeheer niet openbaar gemaakt om zodoende
partijen waar eventueel in de toekomst zaken worden gedaan geen oneigenlijk voordeel te geven.
De provincie Flevoland heeft Staatsbosbeheer opdracht op basis van de Wet natuurbescherming gegeven om
edelherten af te schieten. Door het afschieten neemt Staatsbosbeheer de dieren in bezit en wordt daarmee
conform het Burgerlijk wetboek eigenaar. De eigenaar kan het vlees van het dode dier verkopen. De opbrengsten
komen ten goede aan Staatsbosbeheer en gezien de wettelijke opdracht van Staatsbosbeheer om de natuur te
beheren en beleefbaar te maken ook aan alle Nederlanders.
Mocht je nog vragen hebben, aarzel niet.
Met vriendelijke groet,
Joke Bijl
woordvoerder
Staatsbosbeheer
Communicatie & Public Affairs 1 Smallepad 5 1 3811 MG Amersfoort
Postbus 2 1 3800 AA Amersfoort
T 030 — 1 M 06 —

Ej.bijl@staatsbosbeheer.nl 1 www.staatsbosbeheer.nl
@jokebijl 1 facebook.com/staatsbosbeheer 1 staatsbosbeheeri

Niet aanwezig op woensdagen
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: donderdag 18 oktober 2018 11:45
Aan:
Onderwerp: RE: Opzetje
Bijlagen: Het is een unieke plek opm .docx

herkende zich niet overa[ in de quotes, dus we hebben geprobeerd dicht bij de essentie te blijven. Ik beL
je even.

g roetjes,
Joke

Van: t@telegraaf.nl]
Verzonden: donderdag 18 oktober 2018 10:25
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: Opzetje

Hoi Joke, maak er nog kaders bij. Maar dit is het basisverhaal. Als je wilt wijzigen kun je dat in
onderstaande tekst doen en die zie ik dan graag voor 12.00 uur (als dat lukt) terugkomen. Dank
nogmaals voor jullie tijd en gastvrijheid.

Groeten,

Het is een unieke plek, waar vogelaars van heinde en verre naartoe komen om de grutto,
baardmannetje, kiekendief, ijsvogel, roerdomp of lepelaar te bewonderen. De Oostvaarderspiassen
is een waar eldorado voor natuurliefhebbers. ,,En die hebben we hier liever dan die activisten, die
de boel komen verstoren”, zegt boswachter van Staatsbosbeheer.

Lelystad

Het vizier was maandenlang gericht op hongerlijdende edelherten, konikpaarden en heckrunderen
in de Oostvaardersplassen. Dierenactivisten dachten daar wel even verandering in te kunnen
brengen en de grote grazers bij te voeren door hooibalen over de hekken te gooien.

Enkele fanatici gingen daarbij zo ver dat het hekwerk werd doorgeknipt om de dieren te bevrijden.
Daarmee veroorzaakten ze levensgevaarlijke situaties omdat edelherten op de snelweg terecht
kwamen. Ook werden boswachters bedreigd en gezien als de ‘wortel van het kwaad’ in het drama
dat zich de afgelopen winter voltrok in de Flevopolder.

,,Natuurlijk doet het je wat als je wordt bedreigd. Dat is verre van leuk en prettig. Maar echt
slapeloze nachten heb ik er niet van gehad. Kon het wel van me afzetten. Maar hoe je het ook ziet,
het laatje natuurlijk niet koud als mensen je bekijken alsof je een dierenhater bent, terwijl je het
beste voorhebt met de natuurstand in het gebied”, kijkt terug.
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,,Het was een hectische en vervelende periode waar ik niet graag aan herinnerd word. Ik was dan
ook zielsblij dat het weer overgewaaid is en ik hier nu te maken heb met geïnteresseerde liefhebbers
van flora en fauna. Die mensen mag ik laten zien hoe mooi en bijzonder het hier in de
Oostvaarderspiassen. Dat vind ik het mooiste van het vak van boswachter, het publiek te laten
genieten van de pracht en praal. Dat is mijn passie...”

,,En wat die protesten tegen het afschieten van de edelherten betreft; daar heb ik een streep onder
gezet. Denk ik niet meer aan, want we moeten vooruit. Zeker in dit gebied waar de komende jaren
een nieuwe uitdaging staat te wachten, want we willen hier een groot deel van het moerasgebied
droogleggen om zo het leefgebied voor bewoners als de porseleinhoen, baardman, roerdomp en
grote zilverreiger te vergroten.”

Hij schenkt zichzelf nog een bekertje koffie in en zegt trots te zijn dat de Oostvaarderspiassen sinds
vorige week nationaal park is geworden. ,,We maken deel uit van Nieuw Land dat bestaat uit de
Lepelaarplassen bij Almere, het Markermeer en de Marker Wadden. Dat vormt samen een uniek en
typisch oer-Hollands natuurgebied dat is ontstaan na de inpoldering van de Zuiderzee. Nergens op
de wereld vind je een locatie waar het samenspel van mens en natuur is uitgemond in zo’n geweldig
eldorado als hier te zien is. Want bijzonder is het dat land dat door mensenhanden uit zee is
gemaakt is uitgegroeid tot één van Europa’s belangrijkste natuurgebieden. Ja, dan ben je blij als de
minister dat beloont met zo’n status.”

Dan staat op. ,,Kom op genoeg gepraat, we gaan het gebied in. Laat ik zien wat er gaat
gebeuren en waarom het nodig is dat we het moeras gaan resetten, zoals wij dat noemen.” Met de
verrekijker om zijn nek stapt hij in zijn stoere voertuig. Rustig trapt hij het gaspedaal in en stuurt de
auto de natuur in en geeft onderwijl een gastcollege over de flora en fauna dat leeft in het 6.000
hectare grote gebied.

De 52-jarige werkt nu twee jaar als boswachter in de Oostvaarders. ,,Daarvoor in het
Horsterwold bij Zeewolde, Was ook geweldig om daar in de omgeving van Zeewolde te werken,
maar na zes jaar was ik toe aan een nieuwe uitdaging. Nou die heb ik hier gevonden. Er gaat geen
dag voorbij dat ik niet fluitend naar mijn werk ga. Al is dat figuurlijk bedoeld, want ik probeer
tijdens mijn werk juist zo min mogelijk geluid te maken. Dan zie en hoor je namelijk het meeste in
dit terrein dat me iedere dag weer verrast.”

,,Ssstst”, gebiedt hij dan. Hij legt zijn vinger dan op zijn mond en fluistert: ,,dat is de grutto. Hoor je
hem?” Er verschijnt een grote grijns op zijn gezicht en gedurende de ‘mini-safari’ door het gebied
verdwijnt die niet meer. ,,Dit is gewoon het mooiste beroep van de wereld. Ik ben bevoorrecht dat
ik hier mag lopen en het leefgebied mooi mag maken voor bewoners en bezoekers.”

Als we bij een vogeluitkijkhut ‘de Grauwe Gans’ aankomen zitten daar al twee vogelaars te tuiren
naar een plas die half drooggevallen is. ,,Ja, wat wil je m,et zo’n zomer. Het water is verdampt en
het regent vrijwel niet, dus dan krijg je dit. Maar die dynamiek zorgt er ook voor dat je nu op deze
plek weer andere vogels aantreft dan pakweg een halfjaar terug. Nu paraderen hier bijvoorbeeld de
slobeend en het nonnetje.”

Maar er is weer ingrijpen van de mens nodig om te zorgen dat er geen exodus plaatsvindt van
bewoners. ,,Na jaren van plannen maken is deze week begonnen met het deels droogleggen van het
moeras in de Oostvaardersplassen”, doceert ,,Deze ‘reset’ gaat ongeveer zes jaar duren en
moet er voor zorgen dat er weer riet in het moeras gaat groeien en broedvogels er hun thuis kunnen
blijven vinden.”
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Met de reset wordt het waterpeil in het westelijk moeras gedurende drie tot vier jaar met 80
centimeter verlaagd. In die tijd kan het riet zich herstellen. Daarna wordt het peil in drie jaar tijd
weer langzaam op het huidige niveau gebracht. De eerdere peilverlaging tussen 1986 en 1991 was
succesvol en heeft geleid tot de terugkeer van broedvogels, die toen ook al dreigden te verdwijnen.

,,Er wordt begonnen met het westelijk moerasdeel, omdat ecologen vrezen dat bij een volledige
drooglegging vogelsoorten als de kiekendieven, grauwe ganzen, aalscholvers en roerdompen
jarenlang uit het gebied zouden verdwijnen en mogelijk helemaal niet meer zouden terugkeren als
er geen moeras meer was. Nou, dat is natuurlijk het laatste dat we willen.”

Hij tuurt door zijn verrekijker. In de verte ziet hij een roofvogel zitten, maar hij slaagt er niet in zo
in te zoomen dat hij weet om welke soort het gaat. ,,Ook dat blijft een sport, vogels herkennen.
Vaka heb je aan het geluid al voldoende. Voor mij is dit het paradijs. Niet alleen bekommer ik me
om de 31 vogeldoelsoorten, maar net zo goed over de vossen, dassen, bevers, edelherten,
konikpaarden, heckrunderen.. En dan heb ik het nog niet over de vissen en unieke planten en
bloemen gehad.”

Dan stuurt hij zijn Land Cruiser weer terug naar kantoor. ,,Weet je dat ik nog wel een droom heb”,
zegt hij tijdens het inparkeren. ,,Ik heb de afgelopen tijd een visarend rond zien vliegen boven de
Oostvaarders. Mijn hart ging sneller kloppen, want dat zou een ultieme bekroning van ons werk zijn
als die hier zijn domicilie zou kiezen. We hebben al een zeearendpaartje dat hier ieder jaar broedt,
maar uitbreiding met een zeearendstelletje zou echt waanzinnig zijn. Zo blijft er altijd wat te
wensen over...”

Met vriendelijke groet,

Verslaggever Dagblad De Telegraaf

ttelegraaf.nl

06

Basisweg 30, 1043 AP AMSTERDAM
Postbus 376, 1000 EB AMSTERDAM

3

10.2.e Wob

10.2.e Wob

10.2.e Wob

10.2.e Wob



Van: Bijl, Joke
Verzonden: maandag 21juni 2010 17:26
Aan:
Onderwerp: Uitnodiging voor persexcursie 24/6: Oostvaarderspiassen, de feiten en de fabels

Dag

We doen een speciale bijeenkomst over de Oostvaardersp[assen, kom je ook?
Dan kunnen we ook misschien een afspraak maken voor een bezoek aan de Veluwe. Een afspraak voor 1 juli was
wat Lastig, maar ik ga pas Laat met vakantie, dus...

Ik zou het Leuk vinden je a.s. donderdag te ontmoeten. De formatie is toch nog niet rond ;-)

G roetjes,
Joke

Afgelopen winter was streng en duurde Lang. Natuurgebied de Oostvaardersplassen is, zoals al bijna
gebruikelijk in een strenge winter, onderwerp van gesprek geweest in media en Tweede Kamer. Er werd
zelfs een motie tot bijvoeren aangenomen. Dat betekende dat Staatsbosbeheer voor het eerst in decennia
hooi in het gebied moest brengen. Inmiddels is de zomer begonnen en blikken we terug op afgelopen
winter. Wat zijn de feiten en wat zijn de fabels over dit natuurgebied?

In de discussie van afgelopen winter kwamen vooral emotionele argumenten naar voren. In een Landelijke
actualiteitenrubriek zijn beelden te zien geweest van kadavers en stervende dieren. Een oud-boer riep aan het
begin van de winter in De Telegraaf dat de runderen in de Oostvaarderspiassen op omvalLen stonden. En later
passeerden nog vele andere observaties de revue.

Wat klopt hier nu eigenlijk van en wat is pertinente onzin? Hoeveel dieren hebben de winter overleefd? En hoe
zat het met het hooi? Heeft Staatsbosbeheer het hooi geparfumeerd zodat de dieren niet massaal toestroomden?
Begraaft Staatsbosbeheer dode dieren in het gebied? Hoe past Staatsbosbeheer de zorgplicht toe? Is Nederland
niet gewoon te klein voor een gebied waar we natuurlijke processen leidend laten zijn?

Tijd om alle feiten en fabels op een rij te zetten. We nodigen je graag uit voor een bezoek aan het natuurgebied
op donderdag 24juni a.s.

P rog ra m ma:
10.45: Ontvangst
11.00: Terugblik afgelopen winter feiten en fabels
11.30: Het gebied in, o.Lv. de boswachter
13.00: Einde

Ook ecoloog en districtshoofd Nick de Snoo zijn aanwezig.
Wij zorgen voor koffie, thee en broodjes.

Datum: donderdag 24juni 2010

Adres: Kitsweg 1, 8218 AA Lelystad

Wilt u zo vriendelijk zijn om even te Laten weten of u komt? Dat kan bij Joke Bijl (T. 06-1 of
(T. 06- , of via e-mail: persinfo@staatsbosbeheer.nL

Met vriendelijke groet,
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Joke BijL
Staatsbosbeheer
woordvoering
(030) of 06 -

www.staatsbosbeheer.n[

denk aan het milieu dit mailtje printen is nïet altijd nodig
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Van:
Verzonden: maandag 14 januari 2019 16:58
Aan:
CC: Bijl, Joke
Onderwerp: 20 konikpaarden uit Oostvaardersveld naar De Slufter op Texel.docx
Bijlagen: 20 konikpaarden uit Oostvaardersveld naar De Slufter op Texel.docx

Dag Job,
Bijgaand het bericht, voor digita[e verspreiding ge[dt een embargo tot morgenmiddag 13.oouur. Wanneer je
bijgaande foto gebruikt die is beschikbaar geste[d door Staatsbosbeheer en gemaakt door
BeL maar wanneer je meer wiLt weten.
Met vriendelijke groet,

, boswachter Staatsbosbeheer Texel

Molenstraat 83
1791DK Den Burg
0222-
06

@staatsbosbeheer.nl
weblog: boswachtersblog.nl/texel
twitter:
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20 konikpaarden uit Oostvaardersveld naar De Slufter op Texel

In het Oostvaardersveld in FlevoLand moet het aantal konikpaarden worden verminderd, daarvoor wordt voorlopig

plaats gezocht in andere natuurgebieden in NederLand. In De Slufter heeft Staatsbosbeheer in afwachting van de

evaluatie van de begrazing in de SLufter die dit jaar pLaats vindt op dit moment geen grazers Lopen terwijl begrazing

hier wel bij het beheer past en de noodzakelijke afrastering (grotendeeLs) aanwezig is en sneL in orde te maken is.

Begrazing in De Stufter
De Slufter is onderdeel van een Natura 2000 gebied is in het Natura 2000-beheerpLan opgenomen als

beheermaatregel. Het gebied is eerder begraasd als laatste met Piemontee runderen; de runderen bleken echter te

groot en te zwaar voor dit gebied. Konikpaarden zijn wat gewicht betreft vergelijkbaar met de Exmoorpony’s die aL

jaren met succes in De BolLekamer en De Geul voor een deel van de begrazing zorgen. Nu er in de Slufter even geen

dieren lopen Leent het gebied zich goed voor opvang van een groep konikpaarden die uitsluitend uit volwassen
hengsten bestaat. Van belang is daarbij ook dat deze paarden gewend zijn aan pubLiek. Plaatsing van deze groep in
een gemengde kudde is ongewenst i.v.m. de voortpLanting. Het gebied biedt hoogwater opvangplekken.

EvaLuatie begrazing in de Duinen van Texel

In het Natura 2000-beheerp[an is opgenomen dat alle begrazing in de Duinen van Texel moet worden geëvaLueerd.

Op basis van deze evaluatie wordt bekeken of en hoe de begrazing in de Duinen van Texel moet worden aangepast.

(waar wel/niet begrazen; welke periode van het jaar; hoe extensief, welk soort dieren en dan welk ras) Dit is

onderdeel van de actuaLisering van het beheerpLan van Staatsbosbeheer. Mocht hier uit naar voren komen dat in De

SLufter (mede) begrazing met paarden gewenst is, dan wordt vervolgens gekeken naar de soort. Koniks kunnen dan

een optie worden. Ook het gedrag t.o.v. recreanten wordt hierbij meegewogen. De ervaring van dit jaar kan dan

mooi worden meegenomen.

Betrokkenheid bij herzien beheerpLan

De uitkomst van de evaLuatie wordt besproken binnen het NationaaL Park Duinen van Texel, zodat dit overlegorgaan

advies kan uitbrengen over het vervoLg van het gebruik van begrazing als beheerinstrument. Voor het geheeL van
het betrekken van de omgeving bij de pLanvorming (2019-2020) van het beheerplan van Staatsbosbeheer voor de
terreinen in het nationaal park wordt nog een plan gemaakt. Begrazing is een onderdeel van dit nog te maken

beheerplan. Er is contact met andere bij het gebied betrokken partijen die met vergelijkbare planvorming bezig zijn

waar betrokkenheid van de omgeving wenselijk is. In de tussentijd geeft de aanwezigheid van een begrazingsgebied

zonder grazers de ruimte om collega’s met een teveel aan dieren aan een uitwijkpLaats te helpen.



Van: Bijl, Joke
Verzonden: dinsdag 12 maart 2019 22:33
Aan:
CC:
Onderwerp: RE: Oostvaarderplassen

Dear

the press moment is, due to circumstances, onty a press reLease, going out tomorrow at 11 o’clock.
is busy planting trees tomorrow, we’[l get back to you on Thursday. does not work March 20,

but may be we can set other dates.

Talk to you soon,
all the best,
Joke

Van: @aol.com]
Verzonden: zaterdag 9 maart 2019 18:35
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: Re: Oostvaarderplassen

Dear Joke,
thank you for giving us new informations about activities in Oostvaarderspiassen. 1 have some annotations and
questions.
- lnspecting the horses: Will it take place in the catch meadow or outside? Are going to check
them for catching or for other reasons?
- What will happen or which motifs and scenes are possible in the press moment on Tuesday? Only showing horses
in the catch meadow and interviews in front of t or in addition some preparations for catching or transporting the
horses? And who is plan ned for beeing interviewed?
- When will the catching of the horses will start and what are your plans about filming t?
- Can show us some dead deers - as replacement for not filming the shooting?

The best for us would be to film some activities together: planting trees, inspecting the horses with (and
interviewing him about the shooting of the deers/showing some dead deers), some horses in the catch meadow -

maybe on March 20? And we stili have the wish to show a littie bit of the catching.
1 can’t teil you now whether we come to the press moment on Tuesday. have to know a bit more about the situation
and the possibility to combine it with other scenes.
1 ‘m glad to hear from you an Monday.
Best regards

, Arte-TV

Ursprüngliche Mitteilung
Von: Bijl, Joke <J.Biil@staatsbosbeheer.nI>
An: @aol.com>
Cc: @staatsbosbeheer.nl>
Verschickt: Fr, 8. Mrz 2019 16:59
Betreff: Oostvaarderplassen

Dear Katharina,

as promised, ‘II keep you posted about activities in the Oostvaarderspiassen concerning the new policy.

• We’re planting a lot of trees the coming weeks. This is an assignent to create more shelter fort he animals, also
mentioned in Van Geel report. We’re planting next week, Wednesday 13 March from 10 o’clock in the Hollandse
Hout, part of the Oostvaarderspiassen area. This is not the central part of the area. is checking if they are
planting there as well the next weeks.
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•We’re also planting trees on March 20, with about 80 people. Also in the Hollandse Hout.
• You can interview about the reduction of the red deer, which progresses steadily. His collegue is on
a holiday right now, fl11 17/3 but you can film them when they inspect the horses.
• A large group of konikhorses is since Wednesday in the catch meadow. We probably have on Tuesday afternoon a
press moment (this is UNDER ERMBARGO, please do not share with others). You’re welcome of course for filming
and interviewing. On Monday 1 know for sure when this will take place.

1 inciude our monthly report. It’s in Dutch, but the photo of the planting of trees gives you an idea?
Let me know when you plan to come to the Netherlands again and want to visit the Oostvaardersplassen.

All the best.

Met vriendelijke groet,

Joke Bijl
woordvoerder

Staatsbosbeheer
Communicatie & Public Affairs Smallepad 5 1 3811 MG Amersfoort
Postbus 2 1 3800 AA Amersfoort
T 030— M 06
E j.bijl@staatsbosbeheer.nl 1 www.staatsbosbeheer.nl

1@jokebijl 1 facebook.com/staatsbosbeheer 1 staatsbosbeheerl
Niet aanwezig op woensdagen

Disclaimer Nederlands English
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Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: RE: request

Dear

I’m not happy with the tact that you say we are not transparant or willing to cooperate. For Dutch media there is no
problem that, because of the huge interest of media, we work(ed) with with ‘Pool media’ were one crew or press
agency shoots the footage and the other media use that footage. Since we simply cannot take every day a film ing
crew, journalist or photographer in the field. We would we busy the next two months. 1 don’t think you realise how
many media want something in the natural area, lve never seen such an interest. We got a lot of credit for working so
transparent and give media an insight in all the things that happen. Our main goal is to execute the new policy, and
that is a lot of work 1 can tell you. And in the interest of the welfare of the animals.

and 1 will do our best, but you have to understand the things 1 mentioned and explained.

All the best,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: @aol.coml
Verzonden: vrijdag 25 januari 2019 11:45
Aan: Bijl, Joke <J.Bijl@staatsbosbeheer.nl>
Onderwerp: Arte TV: Long term documentary about Oostvaarderspiassen

Dear Joke,
as we talked about I’m sending you our issue and point of view for the documentary for Arte-TV again:
We are producing a reportage where you can experience situations, accompany protagonists and processes with an
alive, moving camera. 1f you are interested you can visit the mediathek of the broadcast. It’s called ‘Re” and shows
30 minutes-reportages from all over Europe:

https://www.arte.tv/de/videos/RC-01 3956/arte-re/

We often make long settings, including more natural talks with the protagonists than clean interviews or clean close
ups. That’s why we often can’t use foreign footage because this footage is made for news and not for a documentary.
We started filming with your promise that we can accompany the process of changing of Oostvaardersplassen during
the next months. Broadcast date will be at the end of June 2019. Until now we don’t have really exciting stuff from the
park. We visited the park twice without any new development besides the fences which was already built. As we
talked about at the beginning last year we need to be at Oostvaardersplassen if some of the exciting highlights will
happen:
Shooting, bringing the meat to the butcher company, maybe feeding the animals in the winter, catching some of the
horses and follow a transport to another region where they will live then.
There was the prospect to get some of these situations by ourselves, not from other broadcasting companies. You
and made this prospect and also Now you telI me that nothing of all is possible for us. This
would be a big problem for our film. We wanted to show the different sides of view on the natural resort and not only
the view of the animal activists which are very cooperative with the Media. Transparency is the key word and we can’t
telI the Story from both sides if we are so restricted from Staatsbosbeheer.
We please to convince the responsible teams of shooting, catching, butching and transporting for some hours of
accompany. It’s for an European broadcast with high quality and we observe the situations instead of disturbing them.
Single interviews with people from the butcher company we don’t need.
A single interview with in the field after or before shooting is an absolute compromise solution. In addition
we need some situations with together with more employees of the park, maybe a little meeting in the
containers or a talk in the field. Until now you get the impression in our footage that is a lonesome ranger.
Let’s keep in touch, call next week again and we are still hopeful.

Best regards
, Arte-TV

+49
+49-1
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Van: @aol.com>
Verzonden: maandag 22 oktober 2018 13:06
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: arte TV: New activities at Oostvaardersplassen?

Dear Joke Bijl,
we were shooting for a longer documentary for “arte” in September the first time at Oostvaardersplassen, as you
certainly remember. We want to show the process of change in the next half (or more) year und as we’ve arranged
together, we regularly ask you for the actual status quo and when It would be useful shooting the next time. Are there
any new planned activities of the Staatsbosbeheer?
l’m glad to hear from you!
Best regards

arte TV
+
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Van: @aol.com>
Verzonden: dinsdag 10juli 2018 19:14
Aan: Dist Persinfo
Onderwerp: Arte TV: Research for documentary about Oostvaardersplassen

Dear Joke Bijl and the other employees of staatsbosbeheer,
we are researching and preparing a longer documentary (30 minutes) for Arte TV, the daily broadcast Re:, about the
nature reserve of Oostvaardersplassen. Tomorrow there will be the decision of the government, what happens with
the supernumerary animals and we want to accompany the next 6-8 months the process after the decision. Therefore
we are really interested to experience informations and details from you and to find somebody of staatsbosbeheer
who wants to take part in the documentary. Maybe Joke Bijl? It would be very nice if you can write or cali us back.
Thank you so farl
Best regards

WDR/Arte
0049-
0049-
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Van: @aol.com>
Verzonden: donderdag 13december2018 10:06
Aan: @flevoland.nl; Bijl, Joke
Onderwerp: ARTE TV shooting in Oostvardersplassen

Lieber , liebe Joke,
soweit ich verstanden habe, gibt es heute em Treffen mit und Staatsbosbeheer. Wir freuen uns sehr, wenn ihr
dabei an unsere Anf rage denkt, bald wieder in Osstvaardersplassen zu drehen, um die Reduzierung der Hirsche zu
dokumentieren.
Wir können z.B. am kommenden Montag und/oder Dienstag (1 7.11 8.12.) wieder ins Gebiet kommen. Was wâre dann
möglich zu drehen? Ich erinnere daran, dass wir eine Langzeit-Dokumentation machen und der früheste Sendetermin
wird im Juli/August 2019 sein.

As far as 1 understand there will be a meeting between and Staatsbosbeheer today. We would be pleased 1f you
talk about our request for shooting in the park as soon as possible. We can come next Monday and/or Tuesday
(1 7.11 8.12.) to Oostvaardersplassen again for example. What is possible to accompany?

- The arrival of the hunters
- the preparation for hunting
- talking about the last’next days and the circumstances for shooting
- driving in the region and looking for deers
- shooting deers
- controlling dead animals
- transportation of dead deers

Remember theat we produce a long term documentary and the earliest date of broadcasting would be July/August
2019.

Danke im voraus und wir hören uns heute oder morgen!
Thnak you so far and we get in contact today or tomorrow!

Best regards

Arte-TV
+49-
+49

Ursprüngliche Mitteilung
Von:
An:
Verschickt: Di, 11. Dez2018 13:12
Betreff: RE: parken

Ik habe gerade SBB gesprochen, Joke Bijl, Sie hat deine Frage am ‘Stapel’ liegen und will asap reagieren.
Grüsse,
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Van: @aol.com>
Verzonden: zaterdag 8 december 2018 17:51
Aan: Bijl, Joke; @gmail.com
Onderwerp: Fwd: Aktuelle Entscheidung Gericht/Latest Verdict courthouse

Dear Joke, dear
as far as we understand, the decision is made: Staatsbosbeheer gets the permission to shoot. Now we are really
dependent from your good willing to our documentary: There must be a chance for us to accompany the prepariation
or some of the shooting or the transport of the dead animals. How is your timetable now and how can we take part?
I’m happy to getfeedback soon!
Best regards

, Arte-TV

Ursprüngliche Mitteilung
Von:
An:
Verschickt: Mo, 3. Dez 2018 16:13
Betreff: Aktuelle Entscheidung Gericht

Lieber ,
in der vergangenen Woche gab es doch das zweite Urteil zum Schiel3en der Hirsche, nâmlich ob Staatsbosbeheer
die Erlaubnis bekommt. Wie ist das Urteil ausgefallen und was plant ihr aktuell?
Liebe Grüfle von , Arte TV
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Van: @netcologne.de>
Verzonden: woensdag 25juli 2018 12:02
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: Fwd: tv documentary for ARTE Re:

Dear Joke Bijl,
here is again the german TV team, that wants to realize a 30minutes documentary for a very reputable
documentary channel on ARTE. (https:l/www.arte.tv/en/videos/RC-0 13956/rel)
T know that you have been and are very busy concerning the discussion about Oostvaaderspiassen. We are
also in contact with , who is planning a shorter report for ,,Weltspiegel”. Different
from the Weitspiegel piece we would like to teil our film from another perspective - your perspective. Most
reports that have been made about Oostvaadersplassen take the perspective of the animal rights activists.
But we find it even more interesting how you and your colleagues experience this ongoing protests and
hostilities. It is easy to condemn a nature project where animals die of starvation - but we want to teil the
Story of Oostvaderspiassen in our film in a more reflected way. When protests turn to personal insults and
threats, there is something really going wrong. And this needs to be told in our documentary! T know that
you and your colleagues avoid public media Since a while for this reason. But 1 would appreciate it a lot if
we could try finding a way to get your point of view and your experiences of the last years in our film.
Could we talk about that? That would be great.
Best regards from Cologne,

0049-

Anfang der weitergeleiteten Nachricht:

Von: @netcoloqne.de>
Betreff: tv documentary for ARTE Re:
Datum: 26. Juni 2018 um 10:28:34 MESZ
An: j.bijl@ staatsbosbeheer.nI, persinfo @ staatsbosbeheer.nI

Hello from Köln,
T am a tv documentary filmmaker and for the reputable programme ARTE re:
(jij2s://www.arte.tv/en/videos/RC-0 13956/re/) Tam now researching the current discussion
about Oostvaardersplassen. Could you kindly let me know, ho the situation is right now? Has
there been or will there be a shooting of wild living animals this year? How are plans for the
future? Will the concept of Oostvaardersplassen be developed? 1 would appreciate if you
could send me up-to-date informations and it would be great if we could phone.
Thanks a lot and best regards from Köln,

0049-

WWW. gugeiundeberle.de
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+49-
+49-

Ursprüngliche Mitteilung
Von: Bijl, Joke <J.Bijl©staatsbosbeheer.nl>
An: @aol.com>
Verschickt: Do, 24. Jan. 2019 12:11
Betreff: FW: Link

Dear

herewith you t md the links where you can finds the footage of the meat of the red deer and at the wild wholesale
company.

All the best.
Joke

Van: Dun, Marcel van
Verzonden: donderdag 24januari 2019 10:45
Aan: Bijl, Joke <J.BijI@ staatsbosbeheer.nl>
Onderwerp: FW: Link

Van: anp.nl @anp.nl] Namens RES Video
Verzonden: donderdag 24januari 2019 10:44
Aan: Dun, Marcel van <M.vanDun @ staatsbosbeheer.nl>
Onderwerp: Link

Hallo Marcel,

Dit is de link naar het exclusieve materiaal:
https://www.anpfoto. nl/search.pp?page=1 &showpicture=691 76802&pos=1 1
Dit is de link naar het materiaal uit Almere:
https://www.anpfoto. nl!video/search .pp?pacie=1 &ShowPicture=691 871 04&pos=3

Groeten
ANP Video

Kantoor: +31

video@anp.nl
www.anp.n

Bezoekadres:
Prinses Beatrixlaan 582
2595 BM Den Haag
Nederland

Postbus 1 2501 AA 1 Den Haag

2
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: donderdag 13 september 2018 17:20
Aan: ‘ ’
CC:
Onderwerp: RE: WDR/Arte-TV: Debate evening next Sunday?

Dear

Herewith the number of ranger , just in case.

astaatsbosbeheer. n

Telefoon werk: 0320-
Mobite number: 06 —

All the best,
Joke

Van: @aol.com]

Verzonden: donderdag 13 september 2018 16:23
Aan: Bijl, Joke
Onderwerp: Re: WDR/Arte-TV: Debate evening next Sunday?

Dear Joke,
no problem. We can make some pictures of the Festival without an interview.
Best regards

Ursprüngliche Mitteilung
Von: Bijl, Joke <JBijl@staatsbosbeheer.nl>
An: @aolcom>
Verschickt: Do, 13. Sept2018 15:22
Betreff: RE: WDR/Arte-TV: Debate evening next Sunday?

Dear

No, l’m not there on Sunday. Ranger is there, but you have an interview with ranger on Monday,
so that’s a bit weird maybe.

Best regards,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: @aol.com]
Verzonden: donderdag 13 september 2018 12:36
Aan: Bijl, Joke <J.Bijl@staatsbosbeheer.nl>
Onderwerp: Re: WDR/Arte-TV: Debate evening next Sunday?

Dear Joke,
some impressions of the Bird Festival are also good for the documentary, but the shooting won’t take much time. Are
you there? Maybe we can show a little bit of your work.
Best regards
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- Ursprüngliche Mitteilung -

Von: Bijl, Joke <J.Bijl@staatsbosbeheer.nl>
An: @aolcom>
Verschickt: Do, 13. Sept2018 12:26
Betreff: RE: WDR!Arte-TV: Debate evening next Sunday?

Dear

There is no debate evening Sunday. There is an event, the so called Bird Festival (Vogelfestival). This is an event
about the birds for a large audience.
Would you like to film there? 1f so, 1 need to inform the rangers.

All the best,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: @aol.coml

Verzonden: donderdag 13 september 2018 12:16
Aan: Dist Persinfo <DistPersi nfo @ STAATSBOS BEHEER. INTERN>
Onderwerp: WDR/Arte-TV: Debate evening next Sunday?

Dear Joke Bijl,
for WDR/Arte-TV we have a meeting next Monday, 17.9.18, at 10 «clock. We are happy to accompany you and a
ranger into the park. It it’s possible and there is enough time before or after, we would like to show where or how you
work. Is t close to the visitor centre? And there was also the request for the debate evening on Sunday. Does t take
place, about which subject and is it allowed for shootings?
Thank you for your help, see you soon!

Best regards

WDR/Arte
+ 1
Disclaimer Nederlands English
Disclaimer Nederlands English

2
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Van: @aol.com>
Verzonden: donderdag 30 augustus 2018 14:54
Aan: Dist Persinfo
Onderwerp: WDR/arte: Shooting 16./17.9.

Dear Joke Bijl,
thank you for the nice calI and the organization of our Shooting on Monday, 17.9, in the park. is it possibie to check
out whether the debate evening will take place the day before (16.9.)?
Best regards

(coileague of WDR/arte
+
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: dinsdag 12 maart 2019 22:36
Aan: @terradagente.com.br’
Onderwerp: FW: Brazilian TV crew

Dear
thank you for your emaiL. Can you teIl me a Littte bit more about your wishes? When will you be in Holland? Then

1 can ask the rangers what the possibilities are...
All the best,
Joke Bijl
Staatsbosbeheer

Van: @terradagente.com.br]
Verzonden: donderdag 7 maart 2019 15:38

Aan: SBB Info staatsbosbeheer.nI <lnfo@staatsbosbeheer.nl>
Onderwerp: Brazilian TV crew
Hello,
I’m a Brazilian journalist and T work on a TV show and T will be in Holland in April to record a program about the
beauties of the Netherlands. 1 would like, if possible, to show the scenery and wildlife of the Oostvaardersplassen
National Park. Please, let me know how to get permission for this and if there is any cost.
Kind regards,

1 1 Chefe de Redaçâo
EPTV Afiliada TV Globo

a CfltC Antes de imprirnir pense no seu comprornisso corn o rneio arnbiente,
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Van: @destentor.nI>
Verzonden: woensdag 28 maart 2018 14:16
Aan: Bijl, Joke

ha die joke!

ik zou je rond deze tijd ff mailen. over de afschotcijfers van maart. weet je al wanneer je die volgende week
beschikbaar hebt?
we hadden het er een tijdje terug over, dat we die als eerste naar buiten kunnen brengen.

hartelijke groet,

verslaggever nieuwsdienst

06 -

( dsI,T1()1. nl
Twitter: @ Insta:

Aanmelden nieuwsbrief
www.destentor.nI

Burgemeester Drijbersingel 39, 8021 JB Zwolle

Onderdeel van de Persgroep Nederland

waaronder het AD -
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: vrijdag 23 februari 2018 16:36
Aan:
CC:
Onderwerp: 7 meest gestelde vragen over Oostvaarderspiassen

Joehoe!
De meest gesteLde vragen:

1. Waarom wordt er niet bijgevoerd?
2. Hebben de dieren nog wel te drinken in het gebied?
3. Kan anticonceptie niet worden uitgevoerd?
4. Gaan de dieren dood door de honger? (nee, door de kogel)
5. Waarom worden de dieren mager?
6. Wat houdt het beheer in de Oostvaardersp[assen in? Wanneer schieten juL[ie een dier dood? (Veer

verwarring over proactief en vroeg reactief, het beeld dat we zomaar schieten. Dat jagers het afschot
doen)

7. Waarom brengen jullie de dieren naar een ander gebied?
8. De grazers zijn er in gebracht, nu hebben jullie toch een zorgp[icht? (status van de dieren is ‘wilde

dieren’, aan zorgp[icht wordt door vroeg reactief beheer voldaan, volgens ICMO2)

Met vriendelijke groet,

woordvoerder

Staatsbosbeheer
Communicatie & Public Affairs 1 Smallepad 5 1 3811 MG Amersfoort
Postbus 2 3800 AA Amersfoort
T 030 — 1 M 06 —

E I.bii[@staatsbosbeheer.nl 1 www.staatsbosbeheer.nl
U@jokebij[ Elfacebook.com/staatsbosbeheer 1 staatsbosbeheeri
Niet aan wezig op woensdagen

BEsi’ï2 Staatsbosbeheer
OVERHEIDS Bekroond tot beste overheidsorganisatie
ORGANISATIE van het jaar 2017
VAN HETJAAR
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: woensdag 12december2018 12:33
Aan:
Onderwerp: informatie over afgelopen maandag

Dag

Hoe hebben we het aangepakt eergisteren? Er hadden zich zo’n 30 journaListen spontaan bij ons gemeld om mee
te gaan. Het lukte qua logistiek niet ze allemaal (of zelfs maar een deel) mee te nemen. Afschot is geen
eenvoudige klus, een taak we met grote zorgvuldigheid uitvoeren en waarbij rust in het gebied en voor de dieren
voorop staat. Maar we vonden het ook noodzakelijk dat er wel foto en video werd gemaakt, omdat we anders
misschien beticht zouden worden dat we dingen stiekem aan het doen waren; dingen die het daglicht niet
kunnen verdragen. Maar we realiseerden ons ook dat het afschieten van een edelhert op TV door veel mensen
als (te) confronterend zou worden ervaren, bovendien is, als het er geen ervaring mee hebt, moeilijk te
beoordelen of het goed gebeurt. De uiteindelijke afweging om bepaald beeld te gebruiken ligt bij media
(journalistieke vrijheid), niet bij ons. We overwogen nog even om zelf foto’s en video te maken en beschikbaar te
stellen, maar die beelden zouden —terecht- als gekleurd worden gezien, dus we zochten een
cameraman+verslaggever en een fotograaf+versLaggever. Gezien de ruimte in de wagens was dit het maximaal
mogelijke.

Toen we het eerst gingen bijvoeren op 1 maart deden we hetzelfde: Poolcamera Omroep Flevoland (met
verslaggever) en ANP Photo. En buiten het gebied beschikbaar zijn voor alle media. Omdat we niemand willen
bevoordelen kozen we dit keer niet voor Omroep Flevoland, maar voor de NOS. Daar zit een redacteur die het
dossier al anderhalf jaar heel goed volgt. Dat geeft ons vertrouwen. De beelden (ook van het afschot) stelde de
NOS na afloop meteen aan alle videopers ter beschikking. De verslaggever van de NOS die mee was, sprak
onderweg met mij. Dit om de schutter maximale anonimiteit te bieden. Na afloop was de pers welkom om
quotes van mij of te halen over hoe het was verlopen. Dat zie je in RTL Nieuws en Omroep Flevoland en
Hart van NL terug.

Qua fotograaf kozen we voor van fotopersbureau Hollandse Hoogte. Ook hij volgt de
Oostvaardersplassen al een tijdje. Zo ging hij voor HH/NRC afgelopen april mee voor een reportage van het
afschot. Verder is het een beetje zijn specialiteit. Hij maakte ook series van het vergassen van ganzen bij Schiphol
en de afschot van de damherten in de Waterleidingduinen. Omdat hij ook voor NRC werkt besloten we dat het
0K is dat dan ook een verslaggever van NRC mee ging. En zo is het gebeurd.

We hebben ervoor gekozen om het om o930u bekend te maken; op het moment dat de faunabeheerders met de
pers het gebied ingingen. Niet eerder, om eventuele actievoerders niet vooraf te informeren. Niet later, omdat
onze aanwezigheid in het gebied door actievoerders altijd snel wordt gezien en op social media wordt verspreidt.
Om og3ou heeft de NOS de videopoolmedia op de hoogte gesteld dat ze mee waren en dat in de loop van de
middag beeld zou komen. Ook hadden ze zelf om 0930u een bericht online. Tussen 09.00 en 09.30u heb ik enkele
journalisten geïnformeerd dat er om og.3ou een persbericht zou komen.

Idem bij NRC. Probleempje daarbij werd dat in de ochtend er door de harde, koude wind geen afschot was, en
dat ze in de middag opnieuw voor een ronde op pad gingen. Dat leverde problemen op met de deadline van
NRC, maar dat is toch goed gekomen. Foto’s stonden vanaf 19 uur online op HH, voor alle andere media. Maar
belangrijk voor jou om te weten: de reden om een verslaggever van NRC mee te nemen was een afgeleide van de
keuze van de fotograaf.

Over NOS hebben we het net maar kort gehad: de berichtgeving vonden wij zorgvuldig; we hebben voordat we
op pad gingen uitgebreid met cameraman en verslaggever voorbesproken wat ze konden verwachten qua
afschot etc.

Voor de planning: we zijn direct na de uitspraak van de rechter vorige week donderdag begonnen om dit voor te
bereiden. De voorbereiding liep het hele weekend door.

Met vriendelijke groet,

Joke Bijl
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woordvoerder

Staatsbosbeheer
Communicatie & PubLic Affairs 1 SmaLlepad 5 1 3811 MG Amersfoort
Postbus 2 1 3800 AA Amersfoort
T 030 — M 06 —

Ejbii@staatsbosbeheer.nL 1 www.staatsbosbeheer.n[
@jokebijL 1 facebook.com/staatsbosbeheer 1 staatsbosbeheeri
Niet aanwezig op woensdagen
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Van: Bijl, Joke
Verzonden: maandag 21 juni 2010 17:21
Aan:
Onderwerp: Uitnodiging voor persexcursie 24/6: Oostvaarderspiassen, de feiten en de fabels

Dag

Afgelopen winter was streng en duurde lang. Natuurgebied de Oostvaardersplassen is, zoals al bijna
gebruikelijk in een strenge winter, onderwerp van gesprek geweest in media en Tweede Kamer. Er werd
zelfs een motie tot bijvoeren aangenomen. Dat betekende dat Staatsbosbeheer voor het eerst in decennia
hooi in het gebied moest brengen. Inmiddels is de zomer begonnen en blikken we terug op afgelopen
winter. Wat zijn de feiten en wat zijn de fabels over dit natuurgebied?

In de discussie van afgeLopen winter kwamen vooral emotionele argumenten naar voren. In een landeLijke
actualiteitenrubriek zijn beelden te zien geweest van kadavers en stervende dieren. Een oud-boer riep aan het
begin van de winter in De Telegraaf dat de runderen in de OostvaarderspLassen op omvaLlen stonden. En Later
passeerden nog veLe andere observaties de revue.

Wat klopt hier nu eigenlijk van en wat is pertinente onzin? HoeveeL dieren hebben de winter overleefd? En hoe
zat het met het hooi? Heeft Staatsbosbeheer het hooi geparfumeerd zodat de dieren niet massaal toestroomden?
Begraaft Staatsbosbeheer dode dieren in het gebied? Hoe past Staatsbosbeheer de zorgplicht toe? Is NederLand
niet gewoon te klein voor een gebied waar we natuurlijke processen leidend laten zijn?

Tijd om aLle feiten en fabels op een rij te zetten. We nodigen je graag uit voor een bezoek aan het natuurgebied
op donderdag 24juni a.s.

Programma:
10.45: Ontvangst
11.00: Terugblik afgeLopen winter, feiten en fabels
11.30: Het gebied in, o.L.v. de boswachter
13.00: Einde

Ook ecoloog en districtshoofd Nick de Snoo zijn aanwezig.
Wij zorgen voor koffie, thee en broodjes.

Datum: donderdag 24 juni 2010

Adres: Kitsweg 1, 8218 AA Lelystad

Wilt u zo vriendelijk zijn om even te Laten weten of u komt? Dat kan bij Joke BijL (T. 06- ) of
(T. 06 ), of via e-mail: persinfo@staatsbosbeheer.nL

Met vriendeLijke groet,

Joke Bijl
Staatsbosbeheer
woordvoering
(030) of 06 -

www.staatsbosbeheer.nl

denk aan het milieu - dit mailtje printen is niet altijd nodig
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